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Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ.2635, 2663
2. Ευχαριστήρια αναφορά προς τον Πρόεδρο της Βουλής

κ. ∆. Σιούφα, τους Αντιπροέδρους της Βουλής, τους πρώην
Προέδρους της Βουλής κ. Α. Μπενάκη-Ψαρούδα και Α. Κα-
κλαµάνη, τους Πρόεδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων
και Αρχηγούς των Κοµµάτων, τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους των Κοµµάτων, τους Γενικούς Γραµµατείς των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων των Κοµµάτων, τους Προέδρους
των ∆ιαρκών και Ειδικών Επιτροπών της Βουλής, τα µέλη της
∆ιάσκεψης των Προέδρων, τους Υπουργούς και τους Υφυ-
πουργούς, τον Γενικό Γραµµατέα της Βουλής, τον Ειδικό
Γραµµατέα της Βουλής, όλο το προσωπικό της Βουλής, το
Φρούραρχο και τα µέλη της Φρουράς της Βουλής και το Σύλ-
λογο των Εργαζοµένων της Βουλής, σελ.2649, 2650, 2651,
2652, 2661, 2662, 2663

3. Ανακοινώνεται η συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής, σελ.2650

4. Πρόταση του Προέδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη για την εφαρµογή του άρ-
θρου 38 του Συντάγµατος, σελ.2657

5. Αναφορά για τη συµπλήρωση τριάντα πέντε χρόνων από
την ίδρυση του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος,
σελ.2659

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Κατάθεση αναφορών, σελ.2635
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών,

σελ.2637-2648

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
Συζήτηση επί της αρχής της πρότασης νόµου αρµοδιότη-

τας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Σύµφωνο Συµβίωσης»,
σελ.2651
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ΣΟΥΡΛΑΣ Γ., σελ.2649,2650
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Β. Επί της αναφοράς για την εφαρµογή του άρθρου 38
του Συντάγµατος:
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∆ΕΝ∆ΙΑΣ Ν., σελ.2649
ΖΩΗΣ Χ., σελ.2657,2658
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ.2657,2658
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ.2658

Γ. Επί της πρότασης νόµου αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης:

ΓΕΩΡΓΙΟΥ Γ., σελ.2656
ΖΩΗΣ Χ., σελ.2658,2660
ΚΑΪΛΗ Ε., σελ.2651
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ.2657
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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β’

ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΘΕΡΟΥΣ 2009

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’

Πέµπτη 3 Σεπτεµβρίου 2009

Αθήνα, σήµερα στις 3 Σεπτεµβρίου 2009, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.44’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Β’ σύν-
θεση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου
αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΣΟΥΡΛΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2 Σεπτεµ-
βρίου 2009 εξουσιοδότηση του Τµήµατος επικυρώθηκαν µε ευ-
θύνη του Προεδρείου τα Πρακτικά της ΛΕ’ Συνεδριάσεώς του
της Τετάρτης 2 Σεπτεµβρίου 2009 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο
σύνολο των σχεδίων νόµου:

1. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Ενέργειας και Υδάτων της ∆ηµοκρατίας του Λιβάνου για
συνεργασία στον τοµέα της ενέργειας».

2. «Κύρωση Πρωτοκόλλου ανταλλαγής διαβαθµισµένων πλη-
ροφοριών µεταξύ του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Γενικού Επιτελείου Ενόπλων ∆υ-
νάµεων της ∆ηµοκρατίας της Αρµενίας, σχετικά µε την ανταλ-
λαγή πληροφοριών»

3. «Κύρωση της Συµφωνίας Συνεργασίας στον τοµέα της άµυ-
νας µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆η-
µοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της ∆ηµοκρατίας της
Λετονίας».

4. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of
Understanding) µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελ-
ληνικής ∆ηµοκρατίας και του Ανώτατου Στρατηγείου των Συµ-
µαχικών ∆υνάµεων Ευρώπης (SHAPE) που αφορά στη
συνεργασία µεταξύ του SHAPE και του Πολυεθνικού Συντονιστι-
κού Κέντρου Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών των Αθηνών
(AMSCC) και της Τεχνικής Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Ανώτατου
Στρατηγείου των Συµµαχικών ∆υνάµεων Ευρώπης σχετικά µε την
εφαρµογή του Μνηµονίου Κατανόησης που αφορά στη συνερ-
γασία µεταξύ του Ανώτατου Στρατηγείου των Συµµαχικών ∆υ-
νάµεων Ευρώπης και του Πολυεθνικού Συντονιστικού Κέντρου
Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών των Αθηνών (AMSCC)»

5. «Κύρωση του Πρoσθέτου Πρωτοκόλλου στις Συµβάσεις της
Γενεύης της 12ης Αυγούστου 1949 σχετικά µε την υιοθέτηση
ενός προσθέτου διακριτικού εµβλήµατος (Πρωτόκολλο ΙΙΙ)».

6. «Ρυθµίσεις θεµάτων προσωπικού µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και άλλες διατάξεις οργάνω-
σης και λειτουργίας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης».

7. «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης (Memorandum of
Understanding) µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµο-

κρατίας και του Ανώτατου Στρατηγείου Συµµαχικών ∆υνάµεων
Ευρώπης (Supreme Headquarters Allied Power Europe/SHAPE),
σχετικά µε την παροχή Υποστήριξης Φιλοξενούντος ‘Εθνους,
κατά τη διάρκεια ασκήσεων/ επιχειρήσεων του ΝΑΤΟ».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από την κ. Παναγιώτα-Εύα
Μελά, Βουλευτή Β’ Αθηνών, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Επιµορφωτικός Σύλλογος Λου-
κίας ∆ήµου Γόρτυνας Ηρακλείου Κρήτης ζητεί την ανάδειξη του
παλαιού νερόµυλου που βρίσκεται στην περιοχή του.

2) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Σιδέρης Φώτης διαµαρτύ-
ρεται για την απόρριψη της κόρης του από τις εισαγωγικές εξε-
τάσεις στα Σώµατα Ασφαλείας.

3) Οι Βουλευτές Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ και κ.
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ∆ΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Οµο-
σπονδία Επαγγελµατικών - Βιοτεχνικών και Εµπορικών Σωµα-
τείων Νοµού Ροδόπης ζητεί να σταµατήσουν από το ΙΚΑ οι
θυροκολλήσεις Εκθέσεων Κατάσχεσης Περιουσίας για τις Μι-
κρές Επιχειρήσεις του Νοµού.

4) Οι Βουλευτές Τρικάλων κ. ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ, Λαρί-
σης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ και Μαγνησίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Καρδί-
τσας ζητεί να µην περικοπεί κανένα δροµολόγιο του ΟΣΕ στη ∆υ-
τική Θεσσαλία.

5) Οι Βουλευτές Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ
και Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία ο Αγροτικός Σύλλογος Φιλιατρών ζητεί να αποζη-
µιωθούν οι πληγέντες από το έντοµο καραντίνας, καλλιεργητές
υπαιθρίων και θερµοκηπευτικών καλλιεργιών της περιοχής.

6) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟ-
ΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κερατέας Αττι-
κής ζητεί να µην εγκατασταθεί ΧΥΤΑ στη θέση Οβριόκαστρο
Κερατέας κ.λπ..

7) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟ-
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ΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Οµοσπονδία
Ενώσεων Προστασίας Πολιτών - Καταναλωτών - ∆ανειοληπτών
Ρεθύµνου Κρήτης καταγγέλλει την καταχρηστική και αντισυµβα-
τική συµπεριφορά τράπεζας.

8) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Κεφαλάς Ιωάννης ζητεί την
αποκατάσταση των επιτυχόντων του γραπτού διαγωνισµού του
Υπουργείου Οικονοµικών έτους 2002 µέσω ΑΣΕΠ.

9) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Φορτηγών Αυ-
τοκινητιστών Ελλάδος ∆ιεθνών Μεταφορών ζητεί την αποχώ-
ρηση της Ελλάδος από το σύστηµα αδειών Ε∆ΥΜ.

10) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αντωνόπουλος Παναγιώτης
ζητεί να του δοθεί άδεια οστρακοκαλλιέργειας.

11) Η Βουλευτής Κερκύρας κ. ΑΓΓΕΛΙΚΗ (ΑΝΤΖΕΛΑ) ΓΚΕΡΕ-
ΚΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ιερά Μητρόπολη Κέρκυ-
ρας ζητεί χρηµατοδότηση για τη δηµιουργία πνευµατικού
κέντρου στην ενορία Αγίου Αθανασίου στην Άνω Κορακιάνα Κέρ-
κυρας.

12) Η Βουλευτής Κερκύρας κ. ΑΓΓΕΛΙΚΗ (ΑΝΤΖΕΛΑ) ΓΚΕΡΕ-
ΚΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός
Κέρκυρας ζητεί να πληροφορηθεί για την εξέλιξη του έργου της
ψηφιοποίησης του Νοµού.

13) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην προ-
βληµατική ιατρική περίθαλψη των ασφαλισµένων της Αµαλιάδας.

14) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων στις Του-
ριστικές Επιχειρήσεις Κάστρου και περιφέρειας του Νοµού
Ηλείας ζητεί τη διατήρηση του ισχύοντος καθεστώτος ιατρο-
φαρµακευτικής περίθαλψης των ξενοδοχοϋπαλλήλων.

15) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην καθυ-
στέρηση εγκατάστασης φωτεινών σηµατοδοτών στη
διασταύρωση Ανδραβίδας-Τραγανού.

16) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στη µό-
λυνση του Κυλλήνιου Κόλπου.

17) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Ηλείας ζητεί τη δηµι-
ουργία αυτόνοµου ΤΕΙ και την ίδρυση Πανεπιστηµιακών Σχολών
στην Ηλεία.

18) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Χρήστος Αγγελόπουλος, κάτοι-
κος Φολόης Ηλείας ζητεί την επίλυση προβληµάτων που
παρουσιάζουν κεντρικοί δρόµοι της περιοχής του.

19) Η Βουλευτής Ηλείας κ. ΚΡΙΝΙΩ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανάγκη
αντικατάστασης του αξονικού τοµογράφου του Νοσοκοµείου
Πύργου.

20) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ.Χρυστάλλα Χαραλαµπίδου
ζητεί να γίνουν σεµινάρια κυκλοφοριακής αγωγής στους µαθη-
τές.

21) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Λουκάς Λουκάκης διαµαρ-

τύρεται για την απουσία επιµορφωτικών προγραµµάτων από τα
κρατικά κανάλια της τηλεόρασης.

22) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε χω-
ροταξικές παρανοµίες του καταστήµατος «Public» στο Σύνταγµα.

23) Ο Βουλευτής Ροδόπης κ. ΑΧΜΕΤ ΧΑΤΖΗ ΟΣΜΑΝ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Συντονιστική Επιτροπή Καπνού ζητεί την
ικανοποίηση αιτηµάτων των καπνοπαραγωγώνσχετικών µε την
εφαρµογή των άρθρων 68 και 69 του Κ.73/09.

24) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Νοµαρχία Πειραιά διαµαρτύ-
ρεται για τις µεγάλες ανατιµήσεις σε βασικά καταναλωτικά
αγαθά.

25) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία κάτοικοι του Κοινοτικού ∆ιαµερί-
σµατος Πετριτσίουτου ∆ήµου Βουφράδος Μεσσηνίας
διαµαρτύρονται για την εγκατάσταση κεραίας κινητής τηλεφω-
νίας στην περιοχή τους.

26) Ο Βουλευτής ∆ωδεκανήσου κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΖΩΪ∆ΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ζητεί την αντικατάσταση του ασθε-
νοφόρου του Περιφερειακού Ιατρείου Κάσου.

27) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γυναικών Κορθίου Άνδρου, ο
∆ήµος Κορθίου και άλλοι φορείς της περιοχής ζητεί τη στελέ-
χωση του Πολυδύναµου Ιατρείου Κορθίου και του Κέντρου
Υγείας Άνδρου.

28) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ελληνική Επιστηµονική
Ένωση Αιολικής Ενέργειας ζητεί να οριστεί το θεσµικό πλαίσιο
λειτουργίας της απελευθερωµένης αγοράς ηλεκτρικής ενέρ-
γειας κ.λπ..

29) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Θήρας ζητεί να επιτραπεί στο
νησί του η εγκατάσταση χώρων διαχείρισης απορριµµάτων και
χώρων αφαλάτωσης.

30) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Σερίφου διαµαρτύρεται για τη
σταδιακή αποδυνάµωση του Πολυδύναµου Περιφερειακού Ια-
τρείου Σερίφου.

31) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων Τριών Τέ-
κνων Εδέσσης ζητεί να χαρακτηριστούν ως πολύτεκνοι οι γονείς
µε τρία παιδιά.

32) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αµοργού διαµαρτύρεται για την
ταλαιπωρία των κατοίκων της Αµοργού από δροµολόγιο της
«SEA JET».

33) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η ΠΑΣΚΕ ΕΛΠΕ διαµαρτύρεται
για την οικονοµική πολιτική της διοίκησης των ΕΛΠΕ.

34) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΕΡΛΕΠΕ - ΣΗ-
ΦΟΥΝΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Καρύστου
Εύβοιας ζητεί να κηρυχθεί ως πυρόπληκτος, ώστε να τύχουν οι
κάτοικοι και ο ∆ήµος των αντίστοιχων ευεργετηµάτων.

35) Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία οι κ.κ. Τσολακίδης Κυριάκος και Μπακάνος
Γεώργιος ∆ηµοτικοί Σύµβουλοι Σερβίων ζητούν να γίνει έλεγχος



της οικονοµικής διαχείρησης του ∆ήµου.

36) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Λαφατζής ∆ηµήτριος δια-
µαρτύρεται για την ρύθµιση που αφορά στο διορισµό αναπλη-
ρωµατικών εκπαιδευτικών του ΟΑΕ∆.

37) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το ΣΕΤΕ ζητεί τη στήριξη της
τουριστικής οικονοµίας.

38) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συλ-
λόγων Προσωπικού Ραδιοφωνίας Τηλεόρασης διαµαρτύρεται
για την παραβίαση συνδικαλιστικών δικαιωµάτων του κλάδου.

39) Ο Βουλευτής Φθιώτιδος κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μπαχαρνίκος Θεοχάρης ζητεί την ικα-
νοποίηση ασφαλιστικού του αιτήµατος.

40) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Εκπολιτιστικός Εξωραϊστικός Σύλ-
λογος Σωµατά Ρεθύµνης «ΑΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ» ζητεί να
επαναπροσδιοριστούν οι οικιστικές ζώνες στην περιοχή.

41) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Ρεθύµνου ζητεί
την καλύτερη υγειονοµική εξυπηρέτηση των ασφαλισµένων του

ΙΚΑ της περιοχής.

42) Η Βουλευτής Χίου κ. ΕΛΠΙ∆Α ΤΣΟΥΡΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο Εκπολιτιστικός Εξωραϊστικός Αθλητικός Σύλλο-
γος Κοφινά-Σίφι ζητεί τη δηµιουργία δηµοτικών κοιµητηρίων στην
περιοχή Κοφινά Χίου.

43) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Νικόλαος Παππούς διατυ-
πώνει τις προτάσεις του για τη διδασκαλία στα σχολεία της δεύ-
τερης ξένης γλώσσας.

44) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην υπο-
βάθµιση του ιατρείου της Αιγείρας Νοµού Αχαΐας.

45) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός Εισαγωγικός Σύλλογος
Αιγίου Αχαΐας ζητεί να επεκταθούν σε όλη την επικράτεια οι ευ-
εργετικές διατάξεις που εκδόθηκαν για τον εµπορικό κόσµο της
Βορείου Ελλάδος.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 203/17/06/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Οικονόµου Βασιλείου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 71497/ΙΗ/5-8-09
έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων
η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2009 2637



2638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2009 2639



2640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2009 2641



2642 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2009 2643



2644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

2. Στην µε αριθµό 785/23/06/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου, και της Βουλευτού κ.Αράπογλου ∆ή-
µητρας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.900.1/227/3546 /7/8/09έγ-

γραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας η ακόλουθη απά-
ντηση:



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2009 2645

3. Στην µε αριθµό 2287/16/07/2009 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Λεβέντη Αθανάσιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ.900.1/223/

3542/7/8/09 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας η
ακόλουθη απάντηση:



2646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

4. Στην µε αριθµό 2436/21/07/2009 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Καραθανασόπουλου Νικολάου, Μωραϊτη Αθανάσιου
(Θάνου), Καφαντάρη Ευθαλίας (Λίλας), Χαραλάµπους Χαράλα-

µπου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ∆11/Φ.40/17343/74 /6/8/09 έγ-
γραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη απάντηση:



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’ - 3 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2009 2647

5. Στην µε αριθµό 2479/21/07/2009 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Σκραφνάκη Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 37210/ΕΥΣ/6126

έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµίας και Οικονοµικών η ακό-
λουθη απάντηση:



2648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετι-
κής εργασίας, θα ήθελα να πω ότι σήµερα φαίνεται πως
τερµατίζονται οι εργασίες της Βουλής της ΙΒ’ Περιόδου και της
Β’ Συνόδου.

Εύχοµαι σε όλους έναν καλό αγώνα και µια προσπάθεια να
διατηρήσουµε το πολιτικό επίπεδο αυτό που απαιτεί ο ελληνικός
λαός και αυτό που επιβάλλεται από το δικό µας κοινοβουλευτικό
ήθος.

Εύχοµαι να είναι πάλι εδώ όλοι οι συνάδελφοι, αλλά αυτό ενα-
πόκειται περισσότερο στη βούληση του ελληνικού λαού.

Ο κ. Παπουτσής έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω κι εγώ να προ-

σθέσω δυο λόγια στις ευχές σας. Έχω την αίσθηση ότι δεν
υπήρχε άλλη δυνατότητα για τη χώρα πέρα από την υπεύθυνη
απόφαση του Πρωθυπουργού να παραιτηθεί η Κυβέρνηση και ο
Πρωθυπουργός και να προσφύγει η χώρα σε εκλογές.

Νοµίζω ότι ο λαός είναι εκείνος ο οποίος θα κρίνει τη νέα κοι-
νοβουλευτική πλειοψηφία. Θέλω κι εγώ να ευχηθώ ο λαός να µας
κρίνει όλους δίκαια µε βάση το έργο µας, την παρουσία µας, τη
συνέπειά µας στις αξίες, στα ιδανικά και στις πολιτικές θέσεις
των κοµµάτων.

Ωστόσο, θέλω µε αυτήν την ευκαιρία να εκφράσω τις ευχαρι-
στίες µου στο πρόσωπό σας, όπως επίσης και στο σύνολο των
Αντιπροέδρων του Σώµατος και στον Πρόεδρο του Κοινοβουλίου
κ. ∆ηµήτριο Σιούφα για την ουσιαστική συµβολή σας στη λει-
τουργία του Κοινοβουλίου καθ’ όλη αυτήν την περίοδο.

Επιπλέον, θέλω να ευχαριστήσω όλους τους επιτελείς της δι-
οίκησης και τους εργαζόµενους της Βουλής, οι οποίοι µας συ-
νέδραµαν όλη αυτήν την περίοδο στο έργο µας. Ταυτόχρονα,
θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους Βουλευτές,
αλλά και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των κοµµάτων
για την απόλυτη συνεργασία, την οποία είχαµε, συµβάλλοντας ο
καθένας από τη θέση του και από τη διαφορετική οπτική πολι-
τική γωνία του στην ουσιαστική λειτουργία της δηµοκρατίας.

Κύριε Πρόεδρε, ο λαός έχει πλέον την τύχη µας στα χέρια του.
Εµείς ας δώσουµε τον αγώνα µας µε εντιµότητα και είµαι από-
λυτα βέβαιος ότι θα µας κρίνει δίκαια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστώ, κύριε Πα-
πουτσή, για τα καλά σας λόγια.

Αισθάνοµαι κι εγώ την ανάγκη επιτακτικά να εξάρω τη συµπε-
ριφορά και την υπευθυνότητα του Προέδρου του Σώµατος κ. Σι-
ούφα και όλων των Αντιπροέδρων. Προσπαθήσαµε να
κρατηθούµε στο ύψος της αποστολής που εσείς µας αναθέσατε.
Μπορεί να υπήρξαν και στιγµές αδυναµίας, έντασης, αλλά αυτά
είναι µέσα στη ζωή, µέσα στον Κοινοβουλευτισµό.

Επειδή έχω χρόνια στη Βουλή –κάπου είκοσι εφτά- έχω εµπει-
ρίες από τη θέση αυτή, αλλά και από τα έδρανα, θέλω να συγ-
χαρώ εσάς, τους εκπροσώπους των κοµµάτων, εσάς, κύριε
Παπουτσή, προσωπικά, αλλά και τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους που ήταν εµφανής η προσπάθειά σας όχι µόνο να
κρατήσετε ένα ευπρεπές επίπεδο εργασιών της Βουλής –του νο-
µοθετικού, αλλά και του κοινοβουλευτικού ελέγχου- αλλά και να
τις αναβαθµίσετε.

Πιστεύω ότι αυτή η περίοδος και η Σύνοδος ολοκληρώνεται µε
ικανοποιητικό επίπεδο. Ο λαός θα αποφασίσει και από τώρα δί-
νουµε τις ευχές στην επόµενη σύνθεση η Βουλή να ανταποκριθεί
στις προσδοκίες του ελληνικού λαού και ακόµα καλύτερα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε Πρόε-

δρε, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης θα ήθελα κατ’ αρχάς κι εγώ να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο
της Βουλής, τον κ. ∆ηµήτρη Σιούφα, αλλά και το Προεδρείο συ-
νολικά για την άψογη κυριολεκτικά εκτέλεση των καθηκόντων
του, αλλά και για τη λήψη σηµαντικών µέτρων προαγωγής του
Κοινοβουλευτισµού στον τόπο.

Από εκεί και πέρα, θα ήθελα επίσης να σηµειώσω, σχολιάζο-
ντας τα όσα ορθά εν πολλοίς είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Παπουτσής, ότι πράγµατι η χώρα βρίσκεται
προ ενός πρωτοφανούς για τα ελληνικά δεδοµένα –και θα µου
επιτρέψετε να πω, πρωτοφανούς ίσως και για τα ευρωπαϊκά δε-

δοµένα- φαινοµένου, της απόλυτης υπευθυνότητος ενός Πρω-
θυπουργού ο οποίος µπροστά και σε δυσµενή –προσωρινά είµαι
βέβαιος- δηµοσκοπικά στοιχεία προσφεύγει στη λαϊκή ετυµηγο-
ρία, αναλύει πραγµατικά το διακύβευµα των εκλογών που έρχο-
νται, λέει την αλήθεια στους πολίτες και αισθάνεται κι αυτός και
το κόµµα µας ασφαλής, προστρέχοντας στην κρίση των Ελλή-
νων πολιτών.

Θα ήθελα, επίσης, κύριε Πρόεδρε, να ευχαριστήσω όλους
τους συναδέλφους για τον υψηλού επιπέδου διάλογο που διε-
ξήχθη στη Βουλή αυτά τα χρόνια. Να πω ότι εδώ ψηφίστηκαν ση-
µαντικά νοµοθετήµατα, έγινε σηµαντική κοινοβουλευτική
δουλειά. Είµαι βέβαιος ότι η νέα Βουλή που θα προκύψει, µε την
κρίση και την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού µετά τις εκλογές
του Οκτώβρη, θα συνεχίσει αυτό το πολύ σηµαντικό έργο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο κ. Γεωργίου έχει ζη-

τήσει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: Σας οµολογώ ότι δεν θα ήθελα να απα-

σχολήσω το σηµερινό πρόγραµµα κοινοβουλευτικής παραγω-
γής, όµως ο λόγος του εντιµοτάτου συναδέλφου του ΠΑΣΟΚ κ.
Παπουτσή µου έδωσε το έναυσµα.

Πρέπει να σας πω ότι κατανάλωσα τη νύχτα σκεπτόµενος τα
χθεσινά γεγονότα και οµολογουµένως είχα την αµφιβολία αν
επρόκειτο περί αυτού ή όχι, τουτέστιν αν επρόκειτο περί παραι-
τήσεως του κυρίου Πρωθυπουργού χθες. Όταν άκουσα τώρα
τον κ. Παπουτσή να οµιλεί περί παραιτήσεως του Πρωθυπουρ-
γού, εσκέφθην ότι, αν πράγµατι έτσι είναι -κι εγώ έτσι τουλάχι-
στον το εξετίµησα- τότε ίσως θα έπρεπε να εξεταστεί το
ενδεχόµενο της καταφυγής εις το άρθρο 38 του Συντάγµατος,
κύριε Υπουργέ, όπου εις περίπτωσιν παραιτήσεως της Κυβερνή-
σεως λαµβάνουν χώρα άλλαι διαδικασίαι, τουτέστιν διαδικασίαι
διερευνήσεως δηµιουργίας νέας κυβερνητικής πλειοψηφίας ή
τουλάχιστον να υπάρξει µία ζωηρότερη συµµετοχή της Βουλής
εις το αντικείµενον αυτό.

Είχα µόνον την υποψία. Επεβεβαιώθη από αυτά τα οποία προ
ολίγου εδήλωσε ο εντιµότατος συνάδελφος της Αξιωµατικής
Αντιπολιτεύσεως κ. Παπουτσής. ∆εχθείτε πάντως και από την
πλευρά του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κύριε Πρόεδρε, τας
βαθυτάτας ευχαριστίας, πρώτον, δια την εξαιρετικήν σύνεσιν και
υποµονή που δείξατε έναντι των Βουλευτών εις την παραγωγήν
αυτού του έργου, το οποίο επετελέσθη και να ευχαριστήσω και
το υφ’ υµάς ιερατείον, αφού µε ιερότητα υπηρετήσατε την απο-
στολή σας αυτή, αλλά και τας προσωπικάς µου εµπειρίας, οι
οποίες άλλωστε είναι πολύ νωπές και ενεπλούτισαν εν πάση πε-
ριπτώσει το βίο ενός ανθρώπου, ο οποίος κατηνάλωσε τη ζωή
του εις παράλληλες δραστηριότητες µε αυτές της Βουλής εις τη
δηµοσία διοίκηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. Θέλω να πω ότι το Προεδρείο δεν σχολιάζει τα όσα
λένε οι αξιότιµοι κύριοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ή ο
Υπουργός, γι’ αυτό και δεν υπήρξε καµµία παρέµβαση. Είναι δι-
καίωµα του Βουλευτή, του εκπροσώπου να εκφέρει την άποψή
του, αλλά τέτοιο ζήτηµα ουσίας τώρα δεν µπαίνει, όπως το θέ-
σατε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε Πρόε-
δρε, παρακαλώ το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Έχουµε και τον
Υπουργό ∆ικαιοσύνης, όπως βλέπετε, ο οποίος είναι και αρµό-
διος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ∆ΕΝ∆ΙΑΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆ια την κοι-

νοβουλευτικήν τάξιν, αγαπητέ συνάδελφε κύριε Γεωργίου, θα
µου επιτρέψετε να πω το εξής. Κατ’ αρχάς, ως µαρτυρίαν των
πράξεων του Πρωθυπουργού και της Κυβερνήσεως είναι λίγο
ιδιόρρυθµο να επικαλείστε τον κ. Παπουτσή, ο οποίος φοβούµαι
ότι δεν είναι ο καταλληλότερος για να σας εξηγήσει το τι πράτ-
τει η Κυβέρνηση και δεδοµένου ότι η Κυβέρνηση εκπροσωπείται
θα µπορούσατε ίσως να απευθυνθείτε σ’ εµένα.

Άκουσα χθες και τον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ τον κ. Καρατζαφέρη
να οµιλεί περί του άρθρου 38. Προφανώς πρόκειται περί ηθελη-
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µένης παρανοήσεως -διότι δεν πιστεύω ότι πρόκειται περί αφε-
λείας- την οποία υιοθέτησε εν µέρει, αλλά πονηρά, µόνο δια λέ-
ξεως, ο κ. Παπουτσής. Η Κυβέρνηση δεν παραιτήθη. Άλλες
διατάξεις του Συντάγµατος θα επικαλεστεί ο Πρωθυπουργός επι-
σκεπτόµενος τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας. Θα µπορούσα να
σας το αναλύσω, αλλά βεβαίως δεν είναι δουλειά δική µου. Θα
ήταν σχήµα πρωθύστερο. ∆ιότι ο Πρωθυπουργός θα πάει στον
Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας µετ’ ολίγον και θα δείτε το συνταγ-
µατικό θεµέλιο των κινήσεων της Κυβερνήσεως. Πάντως δεν
πρόκειται περί παραιτήσεως. Με συγχωρείτε που σας στενο-
χωρώ. Μην αναµένετε λοιπόν να λάβετε οιανδήποτε εντολή µε
οποιαδήποτε τέτοια διαδικασία. Αυτό το οποίο θα συµβεί, αγα-
πητέ κύριε συνάδελφε, είναι να πάµε στο λαό, να ζητήσουµε ανα-
νέωση της λαϊκής εντολής. Και να µου επιτρέψετε να διατηρώ
την εδραία αισιοδοξία ότι θα πάρουµε την ανανέωση της λαϊκής
εντολής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ο κ. Τσούκαλης έχει το

λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Θα τοποθετηθώ πολύ σύντοµα,

κύριε Πρόεδρε. Νέος Βουλευτής ων στην κοινοβουλευτική αυτή
περίοδο, πραγµατικά γεµάτος εµπειρίες, θέλοντας να µεταφέρω
την εικαζόµενη –φαντάζοµαι- άποψη του συνόλου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς να µεταφέρω κι εγώ τα καλά µου λόγια για τη λειτουργία του
Προεδρείου και πραγµατικά του κ. Σιούφα, ιδιαίτερα σε κρίσιµες
περιόδους αυτής της Συνόδου που περάσαµε, κυρίως γιατί θα
πρέπει να οµολογήσουµε, κύριε Πρόεδρε, ότι το Κοινοβούλιο, ο
κορυφαίος αυτός πολιτειακός θεσµός, δέχθηκε το προηγούµενο
χρονικό διάστηµα κάποια πλήγµατα εκ µέρους της Κυβέρνησης,
τα οποία ευχόµαστε πραγµατικά να επουλωθούν. Και αναφέρο-
µαι συγκεκριµένα στην συστηµατική απουσία σε κορυφαίες δια-
δικασίες του Σώµατος της Πλειοψηφίας, της Νέας ∆ηµοκρατίας,
γεγονός που διαµόρφωσε κάποια νέα δεδοµένα στη συνταγµα-
τική επιστήµη και βεβαίως, δυσεπίλυτα τουλάχιστον µέχρι αυτή
τη στιγµή.

Νοµίζω ότι αυτή την προεκλογική περίοδο, που κι εµείς ευχό-
µαστε να είναι πραγµατικά πολιτική, µε την πραγµατική έννοια
του όρου, πρέπει καθένας από µας, αλλά και συλλογικά να κά-
νουµε την αποτίµησή µας για το ρόλο µας, για το χρέος που
έπρεπε να επιτελέσουµε µέσα σ’ αυτό το Σώµα.

Τουλάχιστον από τη µεριά µου θα το κάνω, όσον αφορά στο
κατά πόσο βοήθησα κι εγώ, ούτως ώστε να αναβαθµιστεί ο
ρόλος του Κοινοβουλίου.

Και βεβαίως, εύχοµαι η νέα κοινοβουλευτική περίοδος να
επουλώσει τα τραύµατα, τα οποία είχε το Σώµα κατά την προη-
γούµενη περίοδο. Καλή δύναµη σε όλους τους συναδέλφους και
καλή επιτυχία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Η Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μελά έχει
το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: ∆εν είχα σκοπό να µιλήσω, κύριε
Πρόεδρε, αλλά µιας και τοποθετήθηκαν όλα τα κόµµατα νοµίζω
ότι πρέπει να πω και την άποψη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας.

Πραγµατικά, η Βουλή δούλεψε δυο χρόνια τηρώντας, τις τυ-
πικές διαδικασίες και απ’ αυτή την άποψη θα ευχαριστήσουµε κι
εµείς και το Προεδρείο και κυρίως τους εργαζόµενους εδώ που
βοήθησαν µε την καθηµερινή τους παρουσία στο να γίνεται το
κοινοβουλευτικό έργο.

Όµως, για να βάζουµε τα πράγµατα στη θέση τους, τα δυο
χρόνια που πέρασαν, όπως και τα προηγούµενα, ήταν χρόνια
που πέρασε µια σειρά από νοµοσχέδια που ήταν σε βάρος των
εργαζοµένων, σε βάρος του εισοδήµατός τους, σε βάρος της
τσέπης τους, σε βάρος των δηµοκρατικών ελευθεριών.

Ήταν ένα νοµοθετικό έργο που το κύριο χαρακτηριστικό του
ήταν η ενσωµάτωση σε µια βαθιά αντεργατική και αντιλαϊκή πο-
λιτική σε όλα τα επίπεδα, από τα εργασιακά µέχρι τα διεθνή θέ-
µατα.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν –και κλείνω- για το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας αυτές οι εκλογές πρέπει να είναι για το λαό µια
ευκαιρία, για να δώσει ένα γερό µάθηµα στο δικοµµατισµό και
σε όσους υπηρετούν αυτή την αντιλαϊκή πολιτική: τον καπιταλι-
σµό, την εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο, την τεράστια
επέλαση του κεφαλαίου µέσα από την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση,
µέσα από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τους νόµους της.

Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι είναι µια ευκαιρία. Ο λαός πρέπει να
πάρει αυτή την ευκαιρία στα χέρια του, να δώσει ένα µάθηµα.
Βεβαίως, οι κανόνες του παιχνιδιού θα διεξαχθούν, πιστεύουµε,
µέσα στα όρια που γίνονται οι προεκλογικοί αγώνες, αλλά οι ερ-
γαζόµενοι πρέπει να βγάλουν από τον εαυτό τους το δίδαγµα,
από τον τρόπο ζωής τους, από την ποιότητα της ζωής τους και
να δώσουν ένα ισχυρό µάθηµα και σ’ αυτούς που είναι υπεύθυ-
νοι για την κατάσταση στην οποία έχουν φθάσει σήµερα, δηλαδή
στα κόµµατα του δικοµµατισµού και σε όσους στηρίζουν αυτή
την αντιλαϊκή πολιτική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Εγώ τελειώνοντας αυτή

την αναφορά θέλω να πω –είναι άλλωστε γνωστό- ότι το µεγαλείο
της δηµοκρατίας έχει ως συστατικά στοιχεία το διάλογο, την αµ-
φισβήτηση, την κριτική, αλλά και την υποχρέωση να πειθαρχεί
κανείς στις πλειοψηφίες, οι οποίες έχουν την εξουσία και να σέ-
βεται τους νόµους του κράτους.

Αν ήταν εδώ ο Ρήγας Βελεστινλής –ο συµπατριώτης µου και
πατριώτης µας- θα έλεγε «ο νόµος να είναι πρώτος και µόνος
οδηγός και της πατρίδας θέλει να γίνει αρχηγός». Σεβασµός
στους νόµους του κράτους και υπακοή στο Σύνταγµα, αυτό στο
οποίο ορκιζόµαστε και αυτό που έχουµε υποχρέωση.

Θα ήθελα να κάνω µια ανακοίνωση προς το Τµήµα.
Σήµερα Πέµπτη 3 Σεπτεµβρίου 2009 και ώρα 11.00’ θα συνε-

δριάσει η ∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου θα συνε-
δριάσει, µε θέµα ηµερήσιας διάταξης: Επεξεργασία και εξέταση
των σχεδίων νόµου του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας, Αι-
γαίου και Νησιωτικής Πολιτικής:

α. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Μάλτας για συ-
νεργασία στον τοµέα της έρευνας και διάσωσης».

β. «Κύρωση Μνηµονίου Κατανόησης για την ανάπτυξη των
Θαλασσίων ∆ιαδροµών στην περιοχή του ΟΣΕΠ».



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
της πρότασης νόµου αρµοδιότητας του Υπουργείου ∆ικαιοσύ-
νης: «Σύµφωνο Συµβίωσης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση αυτή εµπίπτει στους
περιορισµούς της παραγράφου 3 του άρθρου 73 του Συντάγµα-
τος. Θέλω να υπενθυµίσω στους κυρίους συναδέλφους ότι σύµ-
φωνα µε τη διάταξη αυτή του άρθρου 73 παράγραφος 3 δεν
εισάγεται για συζήτηση η πρόταση νόµου, εφόσον συνεπάγεται
εις βάρος του δηµοσίου, των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης ή άλλων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου δαπάνες ή
ελάττωση εσόδων ή της περιουσίας τους για να δοθεί µισθός ή
σύνταξη ή γενικά όφελος σε κάποιο πρόσωπο.

Πρέπει να σας πω ακόµη ότι η πρακτική, την οποία ακολου-
θούµε όλα αυτά τα χρόνια, είναι να συζητούµε αυτές τις προτά-
σεις νόµου, χωρίς να προχωρούµε σε ψηφοφορία. Τις
εισάγουµε, γιατί µε τη συζήτηση στη Βουλή δίνεται η δυνατότητα
στα κόµµατα, σε όλους τους Βουλευτές, αλλά και στην Κυβέρ-
νηση να πάρουν θέση σε σοβαρά ζητήµατα, στα οποία αναφέ-
ρονται και επιχειρούν να ρυθµίσουν οι προτάσεις νόµου, όπως
κάνει και η παρούσα πρόταση.

Το λόγο έχει η εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ κ. Ευδοξία Καϊλή για δε-
καπέντε λεπτά.

ΕΥ∆ΟΞΙΑ (ΕΥΑ) ΚΑΪΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ευχηθώ και εγώ µε

τη σειρά µου «Καλή δύναµη» και να έχουµε ένα δίκαιο αγώνα.
Θα ήταν ιδιαίτερη χαρά για µένα να αρκούσε µια απλή νοµο-

τεχνική παρουσίαση της πρότασης νόµου του ΠΑΣΟΚ για το σύµ-
φωνο συµβίωσης, µε την οποία ο καθένας θα έβλεπε ότι η
πρόταση αυτή στοχεύει στο να αποκαταστήσει την ισοπολιτεία,
τόσο στο επίπεδο των οικογενειακών σχέσεων, όσο και στο επί-
πεδο της κοινωνικής ασφάλισης, της συνταξιοδότησης και της
κληρονοµικής διαδοχής, µέσω ενός πλήρους πλέον νοµοθετικού
κειµένου, που έχει ως τελικό σκοπό την εξοµοίωση από πλευράς
κυρίως νοµικών συνεπειών της θεσµοθετηµένης -πλέον, µέσω
του συµφώνου- σχέσης ετερόφυλων και οµόφυλων ζευγαριών
µε τη σχέση των συζύγων από γάµο, βάζοντας τέλος σε δυσµε-
νείς διακρίσεις αναφορικά µε τα στοιχειώδη δικαιώµατά τους και
στις οποίες υπόκεινται επί µακρόν συµβιούντες συµπολίτες µας.

∆υστυχώς, ωστόσο, από τη συζήτηση στην Επιτροπή φαίνεται
πως υπάρχουν ακόµη αντιλήψεις, αλλά και απόψεις που αντι-
προσωπεύουν µία συντηρητική φιλοσοφία για τον τρόπο µε τον
οποίο ο νοµοθέτης παρακολουθεί τις κοινωνικές εξελίξεις και θα
έπρεπε αντιθέτως να φροντίζει, ώστε να µην τον καθιστούν ανα-
χρονιστικό. ∆είχνουν, όµως, ότι και στο ίδιο το επίπεδο των κοι-
νοβουλευτικών αντιπροσώπων υπάρχει µία λανθασµένη και
ξεπερασµένη εικόνα για την ελληνική κοινωνία και τη δυνατότητά
της να προχωρήσει εµπράκτως στην ουσιαστική καθιέρωση της
ισοπολιτείας.

Θα ήθελα να σταθώ κατ’ αρχήν στο εξής, πριν µπω στην ουσία.
Η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας, σε µια προσπάθεια να υπερα-
σπιστεί τις ισχύουσες διατάξεις του Συµφώνου Συµβίωσης, ανέ-
φερε ότι ο κύριος λόγος που οδήγησε σε αυτές ήταν η
προστασία παιδιών που γεννιούνται σε ελεύθερες ενώσεις και
των οποίων ο αριθµός αυξάνει και στη χώρα µας. Αυτό είναι
δεκτό και κατανοητό. Το θέµα σίγουρα δεν τελειώνει εδώ.

Η ίδια, στο τέλος της εισήγησης, ανέφερε ότι πρέπει να συζη-
τηθεί και να πάρουµε τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες που είναι
απαραίτητες να ληφθούν, προκειµένου να λυθούν µια σειρά από
ζητήµατα κληρονοµικά, συνταξιοδοτικά, τα οποία να ρυθµίζουν
µία σειρά από σχέσεις τέτοιου περιεχοµένου και που δε µπορούν
να τύχουν της απόλυτης επίλυσής τους, λόγω του µη υπάρχο-
ντος θεσµικού πλαισίου.

Η απάντηση, λοιπόν, είναι απλή. Αυτό ακριβώς προσφέρει η
παρούσα πρόταση νόµου. ∆εν καταλαβαίνω πώς από τη µια, ανα-
γνωρίζεται στην ίδια εισήγηση το κενό και από την άλλη, η εισή-
γηση της Νέας ∆ηµοκρατίας εξαντλήθηκε σε σχολιασµό της

αιτιολογικής έκθεσης, παραβλέποντας και µη σχολιάζοντας ου-
σιαστικά καµία από τις συγκεκριµένες προτάσεις του ΠΑΣΟΚ.

Το επιχείρηµα ότι το ΠΑΣΟΚ από τη µια λέει ότι δεν απολαµ-
βάνουν καθεστώς ισότητας και υποχρεώσεων σε σύγκριση µε
τους λοιπούς πολίτες, τα οµόφυλα ζευγάρια, ενώ από την άλλη,
παραδεχόµαστε ότι υπάρχει µια σειρά δεσµευτικών ήδη για τη
χώρα µας ρυθµίσεων που απαγορεύουν τις διακρίσεις µε βάση
το σεξουαλικό προσανατολισµό στους χώρους εργασίας, σύµ-
φωνα µε την αιτιολογική έκθεση, από µόνο του ουσιαστικά λέει
πως στους χώρους εργασίας απαγορεύονται οι διακρίσεις. Η
συµβίωση, όµως, δεν είναι χώρος εργασίας.

Όσο και αν φαίνεται, λοιπόν, περίεργο υπάρχουν δικαιώµατα
που πρέπει να καθιερωθούν. Η αναφορά στο νόµο, λοιπόν, έγινε
για να δείξουµε ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή ένα momentum, µια
αντίληψη δικαίου και όχι να ισχυριστούµε ότι όλα τα ζητήµατα
έχουν λυθεί.

Ακριβώς, λοιπόν, επειδή υπάρχουν κενά, καταθέτουµε αυτή
την πρόταση και καλύτερα η κριτική να είναι σε αυτά τα επίπεδα,
οπότε προχωράω και εγώ στο άρθρο 4, που είναι ίσως και η ση-
µαντικότερη διάταξη της πρότασης, καθώς καθορίζει τις έννο-
µες συνέπειες που συνεπάγεται η σύναψη του συµφώνου. Η
παράγραφος 1 έρχεται να θεµελιώσει την πραγµατική εξοµοί-
ωση του συµφώνου συµβίωσης µε την έγγαµη συµβίωση και να
καλύψει τα κενά και να διορθώσει τις ατέλειες που υπάρχουν από
τις ισχύουσες διατάξεις. Ορίζεται ότι το σύµφωνο όσο είναι σε
ισχύ έχει και για τους συµβιούντες όλες τις προσωπικές και πε-
ριουσιακές συνέπειες που παράγει ο γάµος. Ειδικότερα για τις
περιουσιακές σχέσεις πρέπει να τονιστεί ότι πλέον έρχεται σε
εφαρµογή ο ίδιος ο Αστικός Κώδικας. ∆εν ρυθµίζονται µε το ίδιο
το σύµφωνο ή µε µεταγενέστερο συµβολαιογραφικό έγγραφο,
όπως ορίζουν οι ισχύουσες διατάξεις, ενισχύοντας έτσι την
ασφάλεια δικαίου, αλλά και εξοµοιώνοντας τη συµβίωση, σε ό,τι
αφορά τις συνέπειές της, µε το γάµο.

Εφαρµόζονται οι διατάξεις των άρθρων 1386, 1416 του Αστι-
κού Κώδικα αναφορικά µε τη σχέση των συζύγων από το γάµο,
φέρνοντας στο επίπεδο της συµβίωσης ρυθµίσεις, όπως αυτή
της από κοινού ρύθµισης θεµάτων του συζυγικού βίου, της κοι-
νής συµβολής στις οικογενειακές ανάγκες και κυρίως ρυθµίσεις
για τη χρήση κατοικίας και τη διανοµή των κινητών πραγµάτων σε
περίπτωση διακοπής της συµβίωσης, αλλά και τη ρύθµιση για το
τεκµήριο συµµετοχής στα αποκτήµατα, ζητήµατα που µέχρι
τώρα παρέµεναν κενά.

Εφαρµόζεται το άρθρο 1442 επίσης, για τη διατροφή µετά το
διαζύγιο. Εδώ είναι ιδιαίτερα σηµαντικό το ότι ανατρέχουµε στις
διατάξεις του Αστικού Κώδικα, καθώς µε το ισχύον καθεστώς, σε
περίπτωση διακοπής της συµβίωσης, η διατροφή αφορά µόνο
εφόσον έχει προβλεφθεί ουσιαστικά, συµβατικά, από τους συµ-
βαλλόµενους και µόνο εφόσον ο δικαιούχος δεν µπορεί να κα-
λύψει τις ανάγκες του από το εισόδηµα ή την περιουσία του.

Με αυτόν τον τρόπο ουσιαστικά προδικάζεται και η λύση της
σχέσης, δεν προστατεύεται το αδύναµο µέλος της συµβίωσης
και σίγουρα δεν τίθενται ορθά θεµέλια για κοινή ζωή. Με την ανα-
λογική, λοιπόν, εφαρµογή των διατάξεων του Αστικού Κώδικα για
τη διατροφή µετά το διαζύγιο, τα ζητήµατα αυτά επιλύονται.

Η ολοκλήρωση έρχεται και µε την εφαρµογή των άρθρων
1820, 1821, 1824 και 1825 του Αστικού Κώδικα, αναφορικά µε τη
θεµελίωση της κληρονοµικής διαδοχής και της νόµιµης µοίρας
και µε την εφαρµογή των σχετικών ρυθµίσεων της ισχύουσας φο-
ρολογικής, εργατικής, κοινωνικοασφαλιστικής και συνταξιοδοτι-
κής –ουσιαστικά δηλαδή το δικαίωµα στη σύνταξη του θανόντα
συντρόφου- νοµοθεσίας.

Κατά λογική ακολουθία, η παράγραφος 2 ορίζει ότι, ενώ απαι-
τείται η συγκατάθεση του ενός συζύγου για να επέλθουν έννοµες
συνέπειες στο πρόσωπο του άλλου, οι σχετικές ρυθµίσεις εφαρ-
µόζονται για τη συγκατάθεση του συµβιούντος.

Η παράγραφος 1β’ του άρθρου έρχεται να συµβάλλει στη νο-
µική κατοχύρωση που είναι και το πιο σηµαντικό, αν θέλετε και το
πιο ευαίσθητο σηµείο και την προστασία πλέον των παιδιών που
γεννιούνται στο πλαίσιο ενός συµφώνου συµβίωσης. Τα τέκνα,
ασχέτως προσωπικών συµφωνιών, τυγχάνουν πλέον της απόλυ-
της προστασίας που επιφυλάσσει ο Αστικός Κώδικας για παιδιά
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που είναι γεννηµένα σε γάµο, µε ανάλογη εφαρµογή των σχετι-
κών διατάξεων των άρθρων 1465, 1513 και 1485. Ουσιαστικά δη-
λαδή τεκµήριο καταγωγής από γάµο, γονική µέριµνα και ρύθµιση
της µετά από λύση ή ακύρωση του συµφώνου συµβίωσης, κα-
θορισµός επωνύµου του τέκνου, διατροφή εκ του νόµου µεταξύ
ανιόντων και κατιόντων.

Στο πνεύµα της όλης ρύθµισης και στην παράγραφο 3, η συ-
γκεκριµένη διάταξη δείχνει και πάλι την ανάγκη ελαστικότητας
και δυνατότητας κοινωνικής προσαρµοστικότητας των νοµοθε-
τικών προβλέψεων. Αναγνωρίζεται η έννοια της οικογένειας του
θύµατος, λόγω ψυχικής οδύνης από το θάνατο οικείου του. Συ-
µπεριλαµβάνεται πλέον, λοιπόν και ο σύντροφος και όχι µόνο οι
συγγενείς πρώτου και δεύτερου βαθµού.

Με αυτή τη διάταξη, λοιπόν, ενσωµατώνονται τα συµπερά-
σµατα προοδευτικών αποφάσεων ήδη της γενικής νοµολογίας
που έχουν κάνει διασταλτικές ερµηνείες της διάταξης αυτής του
Αστικού Κώδικα και αποτρέπονται έτσι αδικίες που βλέπουµε να
συµβαίνουν, καθώς και ο σύντροφος πλέον δύναται να λαµβάνει
τη σχετική αποζηµίωση που ίσως και να δικαιούται πολύ περισ-
σότερο και από τυχόν συγγενείς του θανόντα.

Για το συγκεκριµένο θέµα, καλό θα είναι η κριτική να αφορά
νοµοτεχνικές ατέλειες, γιατί η πρόταση νόµου έρχεται να καλύ-
ψει σχεδόν τα πάντα και όλα τα κενά που υπήρχαν. ∆εν νοµίζω
ότι υπάρχουν ζητήµατα που δεν έχουν καλυφθεί. ∆εν µπορούµε
να κατηγορηθούµε, όπως έγινε και στη ∆ιαρκή Επιτροπή, κύριε
Υπουργέ, για βιασύνη, προχειρότητα, χωρίς επί της ουσίας ενός
αντεπιχειρήµατος και δυστυχώς, µε την πρόχειρη κριτική ότι ο
µόνος λόγος για να εξισωθεί το σύµφωνο συµβίωσης µε ένα
γάµο είναι όταν αφορά παιδιά. ∆εν είναι απαραίτητο. Με αυτή τη
λογική δεν θα είχαµε γάµους, αν δεν µπορούσαν να κάνουν παι-
διά τα ετερόφυλα ζευγάρια.

Εδώ µου φαίνεται ότι παλεύουµε ακόµα και για το αυτονόητο.
Μπορεί κάποιος να µη θέλει να παντρευτεί, να θέλει το σύµφωνο
συµβίωσης και αυτό φυσικά, θα µπορέσει να τον προστατεύσει
και στην κοινωνία.

Γενικότερα και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο έρχεται και βάζει τέλος σε εσφαλµένες εκτιµήσεις, σύµ-
φωνα µε τις οποίες δεν αντίκειται στο Ευρωπαϊκό ∆ίκαιο ο
αποκλεισµός των οµόφυλων ζευγαριών από τη σύναψη συµφώ-
νου συµβίωσης, όπως προβλέπει ο ισχύον νόµος και ερχόµαστε
και εδώ και ακολουθούµε τις εξελίξεις τελευταίοι, καθώς έχει
αναγνωριστεί στην Ολλανδία, στο Βέλγιο, στη Μεγάλη Βρετανία,
στην Ισπανία, στη ∆ανία και αναρωτιόµαστε, πώς γίνεται εµείς
να παραµένουµε τόσο συντηρητικοί σε τέτοια θέµατα. Κυρίως
µάλιστα αφορά χώρες προοδευτικές ως προς τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα.

Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, λοιπόν, αναγνωρίζει και το πρό-
βληµα εφαρµογής, οπότε είναι ζήτηµα χρόνου ουσιαστικά να επι-
λυθεί. Η πρόταση αυτή θα κάλυπτε αυτά τα κενά, πριν µας
προλάβουν για άλλη µία φορά οι εξελίξεις.

Υπάρχει επίσης και µία κριτική για το θέµα των οµόφυλων ζευ-
γαριών που είναι ακόµα ένα θέµα συζήτησης στην κοινωνία µας,
γιατί δεν µπορούµε ακόµα να γνωρίζουµε ακριβώς τι προβλή-
µατα µπορεί να υπάρχουν. Για µερικούς αυτό το σύµφωνο δεν
είναι επιλογή, αλλά µία διέξοδος και µία προστασία.

∆εν θέλω να µακρηγορήσω και να αναφερθώ κατ’ άρθρο, αλλά
θα έλεγα ότι είναι πολύ σηµαντικό το κοµµάτι στο οποίο προ-
στατεύονται τα παιδιά και ουσιαστικά δεν διασφαλίζει το σύµ-
φωνο συµβίωσης την από κοινού υιοθεσία, αλλά όπως και µε το
γάµο, όταν ο ένας από τους δύο µπορεί να υιοθετήσει κάποιο
παιδί, είναι σηµαντικό αυτό κατόπιν να προστατεύεται από τη
λύση αυτής της συµβίωσης.

Είναι κρίµα να παραµένουµε σε τέτοια παλαιά στερεότυπα.
Έτσι και αλλιώς δεν υποκαθιστά το γάµο σε άλλα επίπεδα. Η
πρόταση έρχεται να ισορροπήσει διάφορες αστάθειες όπου πιο
ειδικά, στο τέλος της, στη λύση του γάµου, ορίζεται ρητά ότι δεν
µπορεί να συναφθεί γάµος πριν λυθεί ή ακυρωθεί το αµετάκλητο
σύµφωνο συµβίωσης που είναι σε ισχύ. Τροποποιείται έτσι και
προστατεύει το ένα µέλος σε περίπτωση που δεν γνωρίζει ότι ο
άλλος επιθυµεί τη λύση αυτού του συµφώνου. Οπότε, ο γάµος
ουσιαστικά µε το ισχύον καθεστώς οδηγεί στην αυτοδίκαιη λύση

του συµφώνου.
Και είναι προφανές ότι στην περίπτωση αυτή µπορεί να µην

πληροφορηθεί ο έτερος συµβαλλόµενος τη λύση του συµφώνου.
Και επειδή αυτό είναι ένα πρόβληµα που είναι ορατό και είναι και
απαράδεκτο γιατί δεν ρυθµίζει και άλλου είδους θέµατα, η πρό-
ταση αυτή επιλύει αυτά τα ζητήµατα όχι µόνο αποκλείοντας
πλέον την αυτοδίκαιη λύση του συµφώνου µετά από γάµο του
ενός µε ένα τρίτο πρόσωπο, αλλά ορίζει ότι και στην περίπτωση
της µονοµερούς δήλωσης, η λύση του συµφώνου θα επέρχεται
µετά την παρέλευση έξι µηνών από την επίδοση έγγραφης ανα-
κοίνωσης του ενός µέλους προς το άλλο ότι επιθυµεί να τερµα-
τίσει τη συµβίωση. Και, αν θέλετε, αυτή η ρύθµιση είναι
συνεπέστερη προς την έννοια της σύµβασης, δηλαδή της νοµι-
κής δέσµευσης, χωρίς όµως να είναι και αντίθετη στην ελευθερία
για τη λύση αυτού του συµφώνου.

Τέλος, το άρθρο 7 απειλεί και µε ποινές φυλάκισης όσους συ-
νάπτουν σύµφωνο συµβίωσης, ενώ συντρέχει προς το πρόσωπό
τους ένα ή περισσότερα από τα κωλύµατα του άρθρου 3, για
όσους παραθέτουν ψευδή στοιχεία προς το σκοπό σύναψης του
συµφώνου και µε παράβαση καθήκοντος τιµωρείται ο οικείος δή-
µαρχος σε περίπτωση που αρνηθεί να εκτελέσει τις υποχρεώ-
σεις του που προβλέπει το άρθρο 1. ∆ηλαδή, τιµωρείται η µη
αποδοχή και µη καταχώρηση της δήλωσης του άρθρου 2 και η
µη σύνταξη της σχετικής πράξης.

Και πολιτικός είναι ο λόγος αυτής της ρύθµισης, αλλά και για
να καταστεί σαφές ότι ο θεσµός του συµφώνου συµβίωσης λόγω
των επιπτώσεων και των επιρροών που µπορεί να έχει στην κοι-
νωνία, αλλά και λόγω των ευαίσθητων θεµάτων που έρχεται
πλέον να ρυθµίσει, δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται πλέον µε ελα-
φρότητα και πρέπει να χαίρει σεβασµού και από πολίτες φυσικά,
αλλά και από την πολιτεία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κ.
Καϊλή.

Το λόγο έχει η κ. Κόρκα.
ΑΘΗΝΑ ΚΟΡΚΑ-ΚΩΝΣΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η τελευταία συζήτηση που

γίνεται στο Κοινοβούλιο σήµερα σ’ αυτήν την περίοδο, διότι ήδη
γνωρίζουµε ότι από χθες εξαγγέλθηκαν εκλογές από τον Πρω-
θυπουργό της χώρας ώστε να έχει τη νωπή εντολή για να αντι-
µετωπίσει τις δυσκολίες από τις συνέπειες της διεθνούς
οικονοµικής κρίσης και µε συγκεκριµένο πρόγραµµα να βάλει
γερές βάσεις και θεµέλια διασφαλίζοντας την πρόοδο του τόπου.

Εγώ θέλω απ’ αυτό το Βήµα να ευχηθώ στους συναδέλφους,
σ’ εσάς, κύριε Πρόεδρε και στον κύριο Υπουργό, «Καλή Επιτυ-
χία»!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα την πρόταση
νόµου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σχετικά µε το σύµφωνο
συµβίωσης. Εγώ θα πω ότι σ’ αυτήν την πρόταση –το ανέφερε
και η εισηγήτρια από το ΠΑΣΟΚ- το ΠΑΣΟΚ ισχυρίζεται ότι θα
λύσει προβλήµατα τα οποία αφορούν ένα σηµαντικό µέρος, σε-
ξουαλικά διαφορετικών, κ.λπ..

Είναι ένα ζήτηµα το οποίο µπορεί να είναι σηµαντικό, αλλά
θέλω να ενηµερώσω ότι ήδη το σύµφωνο συµβίωσης είναι νόµος
του κράτους και ενσωµατωµένος στο εθνικό, στο εσωτερικό δί-
καιο της χώρας. Αυτό βέβαια έγινε µε νοµοθετική πρωτοβουλία
αυτής της Κυβέρνησης και νοµίζω ότι παρά τις ενστάσεις, παρά
τις διαφορετικές προτάσεις που κατατέθηκαν, ψηφίστηκε και
έγινε νόµος του κράτους. Πολύ σωστά ο ν. 3719/2008 ρυθµίζει
µια σειρά από ζητήµατα και εστιάζεται κυρίως στη προστασία
των παιδιών που ήταν εκτός γάµου. Θεσµοθετήθηκε ούτως ώστε
να προστατευθούν κατά κύριο λόγο γυναίκες και παιδιά τα οποία
προέρχονται από µακροχρόνιες συµβιώσεις, που µέχρι τώρα η
νοµοθεσία δεν τα προστάτευε.

Η πρώτη µας έννοια ήταν τότε εκείνες οι γυναίκες, οι οποίες
µετά από πολλά χρόνια ελεύθερης συµβίωσης εγκαταλείπονταν
χωρίς να έχουν κανένα δικαίωµα και χωρίς καµµία προστασία µε
παιδιά ή χωρίς παιδιά και γι’ αυτό θεωρώ ότι είναι σηµαντική νο-
µοθετική ρύθµιση που προστάτευε τα δικαιώµατα των ανηλίκων.
Υπάρχει όµως και µια διαφορετική λογική στο σύµφωνο συµβίω-
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σης κάτω από ένα καθεστώς από την πλευρά της πολιτείας απέ-
ναντι σ’ αυτά τα ζευγάρια που δεν είχαν τότε καµµία θεσµική κα-
τοχύρωση. Βεβαίως έβαλε κι ένα πλαίσιο ευθυνών κυρίως
απέναντι στα παιδιά που αποκτώνται από τις ελεύθερες συµβιώ-
σεις.

Με αυτό συλλογισµό τότε, δηλαδή πριν από ένα εξάµηνο πε-
ρίπου, νοµοθέτησε η Κυβέρνηση και έχουµε σήµερα ένα νόµο, ο
οποίος ρυθµίζει µια σειρά ζητηµάτων. Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι η
συµβίωση είναι επιλογή πολλών ζευγαριών –αυτό πιστεύαµε και
τότε που νοµοθετούσαµε- τα οποία πράγµατι επιθυµούν µεν µια
µόνιµη σχέση, αλλά δε µε µια µορφή τελείως διαφορετική από
αυτή που γεννά ο γάµος. Τα στατιστικά στοιχεία βέβαια δείχνουν
ότι ένας σηµαντικός αριθµός, κυρίως ανύπαντρων µητέρων και
µονογονεϊκών οικογενειών υπάρχει και στη χώρα µας. Αυξάνο-
νται συνεχώς. Αυτά τα δεδοµένα τα επισηµάναµε τότε, γι’ αυτό
και αναλάβαµε θεσµικές πρωτοβουλίες γι’ αυτά τα θέµατα.

Θεωρώ ότι συµφωνούµε όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’
αυτήν την Αίθουσα ότι τα ποσοστά των γυναικών και ιδιαίτερα
των συµπολιτών µας ευρύτερα, οι οποίοι επιλέγουν να συµβιώ-
σουν εκτός γάµου µε µόνιµη συµβίωση έχει τετραπλασιαστεί τα
τελευταία χρόνια. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα. Τα στοιχεία
που έχουµε στη διάθεσή µας είναι ότι ναι µεν στη χώρα µας, σε
σύγκριση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, τα ποσοστά είναι πολύ
χαµηλότερα, παρά ταύτα δεν παύουν να αυξάνονται. Βέβαια θα
πρέπει να πω ότι τα ποσοστά αυτά έχουν και µία αυξητική τάση.
∆ηλαδή, η συµβίωση χωρίς καµµία νοµική υποχρέωση –που σή-
µαινε ότι δεν υπήρχε καµµία ευθύνη απέναντι σε κανένα και αυ-
θαιρέτως λειτουργούσε σ’ ένα χαλαρό πλαίσιο και ανεξέλεγκτο-
αποτελούσε και στην Ελλάδα µια πραγµατικότητα και για τα
νεαρά κυρίως ζευγάρια. Όλα αυτά είναι κάποιες παραδοχές τις
οποίες βέβαια κανένας µας δεν µπορούσε να αµφισβητήσει. Ξέ-
ρουµε ότι το 5% των παιδιών που γεννήθηκαν στην Ελλάδα –και
µε αυξητικές τάσεις- προέρχονται από ελεύθερες συµβιώσεις.
Γι’ αυτό το λόγο ακριβώς για να κατοχυρωθούν αυτά τα παιδιά
και αυτές οι µητέρες ή αντίστοιχα οι γυναίκες χωρίς παιδιά υιο-
θετήθηκε το σύµφωνο συµβίωσης που ρύθµισε πάρα πολλά ζη-
τήµατα.

Και έρχεστε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ,
εξαντλώντας όλη τη νοµοθετική σας πρωτοβουλία σ’ αυτή τη
πρόταση νόµου και ισχυρίζεστε ότι θέλει να καλύψει ένα ευρύ-
τερο πεδίο, των σεξουαλικά διαφορετικών. ∆ηλαδή, µιλάτε και
για διακρίσεις στο ευρύτερο πεδίο του κοινωνικού χώρου. Στη
συνέχεια εξειδικεύετε. Και εγώ θα κάνω την κριτική –µολονότι η
συνάδελφος εισηγήτρια από τη Πλειοψηφία που συµµετείχε στην
επιτροπή υπέστην κριτική από τη συνάδελφο εισηγήτρια του
ΠΑΣΟΚ- και βεβαίως θα πω ότι η πρόταση νόµου αναφέρει ότι
στους σεξουαλικά διαφορετικούς αναφέρονται οι οµοφυλόφιλοι,
οι λεσβίες, οι αµφιφυλόφιλοι κ.λπ. σύµφωνα µε τις καθιερωµέ-
νες διακρίσεις και ότι επιβάλλουν τη παρουσία τους σ’ ένα ευ-
ρύτερο πεδίο του κοινωνικού χώρου. Μα, αυτό σηµαίνει ότι
κάνετε διακρίσεις. Ποιος κάνει διακρίσεις;

Και εγώ διαβάζοντας την πρόταση, κυρία συνάδελφε από το
ΠΑΣΟΚ, θεωρώ ότι είναι αντιφατική και είναι πρόχειρη. Είναι ένα
σχέδιο νόµου που έχει πράγµατα τα οποία αλληλοακυρώνουν
µέσα το ένα το άλλο. Και θα το εξηγήσω αναλυτικά.

Υπάρχει µία αντίφαση, γιατί αναφερόµαστε σε µία κατηγορία
ανθρώπων που υποστηρίζουµε ότι αντιµετωπίζουν διακρίσεις και
δεν ζουν υπό το καθεστώς ισότητας δικαιωµάτων, ενώ ταυτό-
χρονα λέτε και παραδέχεστε ότι πολύ σωστά ισχύει ο ν.
3304/2005 για την εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης στον τοµέα
της απασχόλησης, στον τοµέα της εργασίας, µε τον οποίο απα-
γορεύεται κάθε διάκριση µε βάση το σεξουαλικό προσανατολι-
σµό στους χώρους εργασίας και στην ουσία κατοχυρώνει
εκείνος ο νόµος την ισότητα στην εργασία για τους πολίτες. Αυτό
δεν είναι αντίφαση;

Αντίστοιχα, η αντιµετώπιση χαρακτηρίστηκε από τη συνά-
δελφο –και τη χαρακτηρίζω και εγώ- ως ρατσιστική, διότι οι φρά-
σεις αυτές που χρησιµοποιήσατε σ’ αυτό το σχέδιο νόµου µιλούν
για συµπολίτες µας οι οποίοι θέλουν να έχουν µία σεξουαλική
προτίµηση διαφορετική από αυτή που έχει η συντριπτική πλειο-
νότητα της ελληνικής κοινωνίας.

Και το τεκµηριώνω, γιατί αναφέρεστε σ’ αυτό. Υπάρχει ένας
σηµαντικός αριθµός ανθρώπων σεξουαλικά διαφορετικών. ∆η-
λαδή, κατηγοριοποιούµε τους πολίτες και µετά θέλουµε να τους
βάλουµε κάτω από καθεστώς ισότητας και ισονοµίας κατηγο-
ριοποιώντας τους και διακρίνοντάς τους, βάζοντάς τους τα-
µπέλα; Πρέπει να σας πω ότι αυτόµατα µ’ αυτόν τον τρόπο
κάνουµε διακρίσεις, µ’ αυτόν τον τρόπο τους βάζουµε στο περι-
θώριο.

Υπάρχει µία έλλειψη, υπάρχει µία τέτοιου είδους προσέγγιση
στην πρόταση νόµου και γι’ αυτό αδυνατούµε ως Βουλευτές του
ελληνικού Κοινοβουλίου να την υιοθετήσουµε αυτούσια όπως
είναι. Όµως, υπάρχει και µία προχειρότητα και δεν υπάρχει αµ-
φιβολία γι’ αυτό.

∆εν είναι προϊόν µίας σοβαρής διαβούλευσης, διότι και πριν
από µερικούς µήνες κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης για το αντίστοιχο, για το σύµφωνο συµ-
βίωσης και για το Οικογενειακό ∆ίκαιο για την προστασία των γυ-
ναικών και των παιδιών -το οποίο αναφερόταν και στις υιοθεσίες
και έλυνε σηµαντικά µακροχρόνια προβλήµατα και αντίστοιχα
προβλήµατα των γυναικών και παιδιών που προέρχονται από µα-
κροχρόνιες συµβιώσεις- η Κυβέρνηση δεν είχε αποκλείσει το εν-
δεχόµενο να έρθει νέα νοµοθετική ρύθµιση µετά από
διαβούλευση γι’ αυτό το ζήτηµα που να λύει αντίστοιχα ζητή-
µατα.

∆εν είναι δυνατόν ολόκληρη η κοινωνία -επειδή κρίθηκε- να
κρίνεται το αν σέβεται ή δεν σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώµατα
ανάλογα µε τη σεξουαλική προτίµηση.

Θέλω να πω ότι υπήρχε µία βιασύνη και εξαντλήθηκε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, η νοµοθετική σας πρωτο-
βουλία µε µία πρόχειρη και αποσπασµατική πρόταση νόµου.

Θεωρώ ότι είναι πρόβληµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που έχει και την πρωτοβουλία
αυτής της πρότασης να µας εξηγήσει ενδεχοµένως αν πρόκει-
ται να βελτιωθεί και να διορθωθεί, διότι υπάρχει η πρόθεση βελ-
τιωµένο και αφού βέβαια υπάρξει και η αντίστοιχη διαβούλευση,
να συζητηθεί και αυτό το σηµαντικό θέµα.

Παρακάτω στο ίδιο σχέδιο νόµου θα σταθώ και θα πω ότι δια-
βάζοντας την αιτιολογική έκθεση και παρά τις γνωστές προκα-
ταλήψεις, υπάρχει σηµαντικός αριθµός σεξουαλικά
διαφορετικών ανθρώπων, αν και η ύπαρξή τους δεν αποσιωπάται
πλέον όπως παλαιότερα. ∆ηλαδή, πάλι δεν κάνει διάκριση; Πάλι
δεν κάνει διαχωρισµούς;

Πιστεύετε, λοιπόν, ότι οι σεξουαλικά διαφορετικοί απέχουν
από το να έχουν αποκτήσει την πολυπόθητη ισοπολιτεία, καθώς
δεν ζουν υπό καθεστώς ισότητας και δικαιωµάτων και υποχρεώ-
σεως σε σύγκριση µε τους λοιπούς πολίτες;

Επίσης, αναφέρετε –και αναλύω αυτό το σηµαντικό- το ν.
3404/2005 για την εφαρµογή της ίσης µεταχείρισης στον τοµέα
της απασχόλησης µεταξύ άλλων και του γενετησίου προσανα-
τολισµού.

Με το νόµο αυτό το ελληνικό δίκαιο προσαρµόστηκε σε δύο
σχετικές οδηγίες και γι’ αυτό λύθηκαν και λύνονται πολλά προ-
βλήµατα. ∆ηλαδή, λέµε και λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ, από τη µια ότι δεν απολαµβάνουν αυτοί οι άνθρωποι
καθεστώς ισότητας και υποχρεώσεων σε σύγκριση µε τους λοι-
πούς πολίτες και πιο κάτω παραδέχεστε ότι υπάρχει στη χώρα
µας µία σειρά ρυθµίσεων, µία σειρά µέτρων, µία σειρά νόµων,
πρωτοβουλίες αυτής της Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης της
Νέας ∆ηµοκρατίας, οι οποίοι απαγορεύουν τις διακρίσεις γενι-
κώς.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι η πρόταση νόµου αδικεί τη σοβαρότητα
που έχει αυτή η ρύθµιση, η οποία ρύθµιση πρέπει να προκύψει
έτσι κι αλλιώς όχι µόνο γιατί, όπως αναφέρεται στο σχέδιο
νόµου, οι οµοφυλόφιλοι άντρες και γυναίκες, οι αµφιφυλόφιλοι,
σύµφωνα µε καθιερωµένες διακρίσεις έχουν επιβάλει την πα-
ρουσία τους, αλλά και γιατί πρώτα απ’ όλα τα πρόσωπα δεν µπο-
ρεί να είναι αντικείµενα προσβλητικών συµπεριφορών οι οποίες
θεωρώ ότι υπάρχουν.

∆ηλαδή το γεγονός ότι από τη µία πλευρά λέει ότι το έχουν
επιβάλει –το έχουν επιβάλει, όπως υιοθετείται αυτή η έκφραση
και στην αιτιολογική έκθεση- δείχνει, λοιπόν, ότι όπως συνετά-
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χθη αποσπασµατικά και το κυριότερο χωρίς να γίνει η αντίστοιχη
και απαραίτητη κοινωνική διαβούλευση, δηλαδή χωρίς να υπάρ-
ξει ο απαραίτητος διάλογος και να έχει δοθεί ένα θεσµικό πλαί-
σιο το οποίο να υιοθετείται από τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Πιστεύω ότι πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν και η ελληνική πραγ-
µατικότητα, µε αποτέλεσµα να µην αδικείται η ουσία και το πε-
ριεχόµενο για την προστασία των δικαιωµάτων εκείνων των
οµάδων που υποτίθεται ότι θέλει να προστατεύσει.

Υπό αυτή την έννοια λοιπόν, εξηγώ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θεωρώ ότι αυτή η πρόταση έχει µια σπασµωδικότητα,
µια βιασύνη. Ταυτόχρονα επικαλεστήκατε, κυρία συνάδελφε ει-
σηγήτρια, ότι σε κάποιες χώρες υποτίθεται ότι τυγχάνουν µεγα-
λύτερης προστασίας τα ανθρώπινα δικαιώµατα και φέρατε
παραδείγµατα των χωρών αυτών. Θέλω να επισηµάνω, είναι δυ-
νατόν αυτές οι χώρες να προβάλλονται ως προοδευτικές και ως
προς την προάσπιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων µε αυτό το
επιχείρηµα και να είναι µόνο αυτές οι χώρες; ∆ηλαδή στις υπό-
λοιπες χώρες που ακόµα δεν έχουν θεσµοθετηθεί τέτοιοι νόµοι,
σηµαίνει ότι αυτές δεν σέβονται τα ανθρώπινα δικαιώµατα;

Θεωρώ ότι µε τέτοιου είδους επιχειρήµατα δεν νοείται κατά
την άποψή µου µια σοβαρή θεσµική παρέµβαση σ’ αυτό το ζή-
τηµα το οποίο όντως είναι σηµαντικό και όντως είναι ευαίσθητο
και όντως είναι υπαρκτό. Απαιτείται µεγαλύτερη προσοχή και σο-
βαρότητα.

Θέλω να δηλώσω ότι και εµείς στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή
Ισότητας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων είχαµε µιλήσει γι’ αυτό
το θέµα και πριν να έρθει και η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης και δεν αποκλείεται το ενδεχόµενο µιας περαιτέρω
ρύθµισης, η οποία όµως να είναι επί της ουσίας.

Βέβαια όµως δεν µπορώ να µην µπω στον πειρασµό να υπεν-
θυµίσω ότι στα χρόνια διακυβέρνησής σας, που το ίδιο πρό-
βληµα υπήρχε αντιστοίχως και υπήρχαν ανάγκες της κοινωνίας,
δεν θεσµοθετήσατε τότε και δεν φέρατε κανένα νοµοθέτη. Εάν
θέλουµε µια νοµοθετική ρύθµιση που να ανταποκρίνεται όντως
στις ανάγκες της κοινωνίας, πρέπει να παρακολουθεί και τη
φάση της ωρίµανσης των αιτηµάτων καθώς και τους προσανα-
τολισµούς της καθηµερινότητας.

Ερωτώ, είναι δυνατόν µια κοινωνία να κρίνεται ως προς το σε-
βασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων ανάλογα µε τη θέση µόνο
ως προς τη σεξουαλική προτίµηση των πολιτών της; Θεωρώ ότι
είναι άδικο για την ελληνική κοινωνία, η οποία προς τιµήν της έχει
ξεπεράσει σύνδροµα και συµπλέγµατα που υπήρχαν στο παρελ-
θόν, έχει ωριµάσει, υπάρχει σεβασµός στη διαφορετικότητα,
γιατί είµαστε µια σύγχρονη προοδευτική κοινωνία και αυτό είναι
το σπουδαίο.

Εν κατακλείδι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι αυτή
η πρόταση νόµου που έχει έρθει -όπως είπα και πριν- και πρό-
χειρα και βεβιασµένα και µε αυτή την έννοια πρέπει να προχω-
ρήσουµε σε διαβούλευση, πρέπει να γίνει, να πάρουµε άλλες
νοµοθετικές πρωτοβουλίες και αυτές είναι απαραίτητες βέβαια
να ληφθούν, ούτως ώστε να εµπλουτίζεται συνεχώς το θεσµικό
πλαίσιο. Και αυτό όπως αντιλαµβανόµαστε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα γίνει ακριβώς στην επόµενη Βουλή, καθώς θεωρώ
ότι οι πολίτες θα ανανεώσουν την εντολή σ’ αυτήν την Κυβέρ-
νηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, οπότε θα έχουµε το χρόνο ούτως
ώστε να συζητήσουµε αυτά τα θέµατα µε τη διαβούλευση αυτή
που χρειάζεται µε την κοινωνία και να εµπλουτίσουµε ακόµα το
θεσµικό µας πλαίσιο για τις σύγχρονες ανάγκες της κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας ορίζει Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο την κ. Μελά,
η οποία έχει και το λόγο.

Ορίστε, κυρία Μελά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, πριν λίγους µήνες η ελληνική Βουλή ψή-

φισε, αν θυµάµαι καλά ήταν το Νοέµβριο του 2008, ρυθµίσεις
που αφορούν σύµφωνο συµβίωσης. Εµείς τότε είχαµε ψηφίσει
«παρών». «Παρών» πάλι θα ψηφίσουµε και σήµερα στο σχέδιο
νόµου που φέρνει το ΠΑΣΟΚ. Και να εξηγήσω τους λόγους.

Πρώτα απ’ όλα τα σύµφωνα συµβίωσης έρχονται να ρυθµί-

σουν συµβίωση ανθρώπων που θέλουν να ζουν µαζί, αλλά να µην
υφίστανται τους κανόνες του αναγκαστικού δικαίου, όπως προ-
βλέπει ο γάµος. Το είπε άλλωστε και η εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ,
ενισχύει η πρόταση νόµου τη συµβίωση όσον αφορά τις συνέ-
πειές της µε το γάµο. ∆εν µπορούµε όµως να δούµε το κοµµάτι
που αφορά τη συµβίωση των νέων ανθρώπων έξω από την πραγ-
µατικότητα. Και η πραγµατικότητα είναι ότι ο µέσος όρος ηλικίας
κατά την οποία οι νέοι προσέρχονται σε γάµο έχει αυξηθεί πάρα
πολύ.

Το δεύτερο που πρέπει να πούµε είναι πως οι νέοι είναι αρ-
κετά διστακτικοί σε σχέση µε παλιότερες εποχές, να κάνουν παι-
διά, να κάνουν οικογένεια. Αυτά δεν είναι ανεξάρτητα. Συνολικά
µέσα από τις συνθήκες που ζει σήµερα η λαϊκή οικογένεια. Και,
βεβαίως, δεν ερχόµαστε να συζητήσουµε, όπως θα έπρεπε κατά
τη γνώµη µας, το τι µέτρα πρέπει να πάρει η πολιτεία για να βοη-
θήσει, να στηρίξει την οικογένεια, να στηρίξει δηλαδή τη συµ-
βίωση των νέων ανθρώπων, αλλά συζητάµε, επιτρέψτε µου να
πω, επικριτικά. Κι αυτό γιατί έρχονται αυτά τα θέµατα για επι-
κοινωνιακούς λόγους και από το ΠΑΣΟΚ σήµερα και πριν λίγους
µήνες από τη Νέα ∆ηµοκρατία. Γιατί το λέµε αυτό; Ο νόµος για
τον πολιτικό γάµο, η νοµιµοποίηση του πολιτικού γάµου, έχει ψη-
φιστεί αν θυµάµαι καλά, κύριε Παπουτσή, από το 1984. Όλα αυτά
τα χρόνια και εδώ είναι ο συντηρητισµός…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗ: Πρωτοπορώντας στην Ευρώπη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ-ΕΥΑ ΜΕΛΑ: …και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆η-

µοκρατίας, τόσα χρόνια µετά και είµαστε η µόνη χώρα που ο πο-
λιτικός γάµος δεν είναι υποχρεωτικός. Ο πολιτικός γάµος είναι
προαιρετικός.

Σε όλες τις χώρες είναι υποχρεωτικός ο πολιτικός γάµος, γιατί
είναι ένα κοινωνικό συµβόλαιο, µια σύµβαση µε την πολιτεία και
ανάλογα µε τις θρησκευτικές πεποιθήσεις του καθενός µπορεί
να κάνει και θρησκευτικό γάµο. Κι αυτό είναι το λογικό αν θέ-
λουµε πραγµατικά να µιλάµε για µία σύγχρονη αντίληψη για την
οικογένεια και το γάµο.

Από τη µια µεριά, λοιπόν, έχει κρατηθεί για λόγους οικονοµι-
κών συµφερόντων, λόγω του ότι είναι ένας τεράστιος τοµέας οι-
κονοµικών επενδύσεων ο τοµέας των τελετών του γάµου κ.λπ.
και έχει να κάνει και µε τη σχέση Εκκλησίας και Κράτους, που
ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε η Νέα ∆ηµοκρατία έβαλε ποτέ το µαχαίρι
στο µεδούλι για να κόψει αυτά τα δεσµά, όπως θα έπρεπε.

Και έρχεται µια πρόταση που τι κάνει; Ισχυροποιεί σε σχέση
µε αυτό που ψηφίστηκε το Νοέµβρη τις διαδικασίες, εµπλέκει και
την Τοπική Αυτοδιοίκηση στο σύµφωνο συµβίωσης. Πραγµατικά
κάνει αυτό το σύµφωνο συµβίωσης να πλησιάζει πιο πολύ προς
τον πολιτικό κάµπο. Και εδώ είναι ένα µεγάλο ερώτηµα. Ποιος ο
λόγος; Αν κάποιος θέλει να µπει σε όλη αυτή την περιπέτεια,
κάνει έναν πολιτικό γάµο και τελειώνει.

Να έρθουµε σε µια πραγµατικότητα σήµερα, µια κοινωνική
πραγµατικότητα αποτρεπτική για να κάνει κάποιος οικογένεια:
Ακρίβεια, ανεργία, ελαστικές σχέσεις εργασίας, νέοι άνθρωποι
που δεν µπορούν να έχουν πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δι-
καιώµατα και έναν αξιοπρεπή µισθό.

Οι παιδικοί σταθµοί άνοιξαν προχθές µε τεράστιες ελλείψεις,
µε ωράρια που δεν καλύπτουν τους εργαζόµενους. Όλα εναντίον
των νέων ζευγαριών, εναντίον της συµβίωσης των νέων ανθρώ-
πων, εναντίον της δηµιουργίας οικογένειας, εναντίον και κάθε
µορφής συµβίωσης µε τυπικό χαρακτήρα, αν θέλετε. Εν πάση
περιπτώσει, θέλουµε να τονίσουµε ότι υπάρχει αυτό το ζήτηµα.

Έρχεται σήµερα ένα σύµφωνο συµβίωσης και εµείς δεν δια-
φωνούµε ότι πρέπει να υπάρχουν κάποιοι κανόνες γι’ αυτούς που
συµβιώνουν εκτός γάµου, αλλά αν πηγαίνει ολοένα και πιο κοντά
στον πολιτικό γάµο, πραγµατικά επιτρέψτε µου να πω ότι είναι
συντηρητισµός. Ποιος είναι ο λόγος λοιπόν; Όποιος θέλει να
βάλει συνειδητά τέτοιους κανόνες στη ζωή του, µπορεί να πα-
ντρευτεί, όπως είπαµε. Αυτή τη στιγµή έρχεται η πρόταση νόµου
να κάνει πιο σύνθετη τη διαδικασία, πιο κοντά στο γάµο, ένα
βήµα πιο κοντά απ’ ό,τι ισχύει στο νόµο που έχει ψηφιστεί.

Η πρόταση νόµου βάζει µια διάσταση σε σχέση µε τα οµόφυλα
ζευγάρια. Η ελληνική κοινωνία και γενικά η κοινωνία στον καπι-
ταλισµό είναι γεµάτη ταξικές και κοινωνικές διακρίσεις.

∆ιακρίσεις στον τοµέα της εργασίας, διακρίσεις στον τοµέα
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των λαϊκών ελευθεριών, διακρίσεις παντού.
Έρχεται λοιπόν και βάζει αυτήν τη ρύθµιση. Εµείς το είχαµε

πει στη συζήτηση και στην επιτροπή, το είχαµε πει και όταν συ-
ζητούνταν εδώ.

Η συµβίωση όταν παίρνει έναν τέτοιο τυπικό χαρακτήρα, ξα-
ναλέµε ότι ο τυπικός χαρακτήρας δεν έχει να κάνει µε τα συναι-
σθήµατα, αλλά µε κάποιες οικονοµικές ασφαλιστικές δικλίδες.
Ιστορικά ο πυρήνας του γάµου ήταν η εξασφάλιση των παιδιών,
η εξασφάλιση της κληρονοµιάς, η εξασφάλιση της ιδιοκτησίας
και το τι θα γίνει µετά το θάνατο των γονιών, η περιουσία. Αυτός
ήταν ο πυρήνας πάνω στον οποίο οικοδοµήθηκε ο θεσµός του
γάµου ιστορικά.

Στο ζήτηµα ενός συµφώνου συµβίωσης που έρχεται τόσο
κοντά, όπως η πρόταση του ΠΑΣΟΚ στην έννοια του γάµου,
εµπλέκεται η Τοπική Αυτοδιοίκηση, βάζει διαδικασίες κλπ, συν-
δέεται κατά την αντίληψή µας αργά ή γρήγορα και µε το ζήτηµα
της υιοθεσίας παιδιών. Από αυτήν την άποψη θεωρούµε ότι
υπάρχει πρόβληµα.

Εδώ πρέπει να πούµε και µία αλήθεια για όσους µιλούν για κοι-
νωνικά δικαιώµατα, για ισοπολιτεία, όπως έκαναν τα προηγού-
µενα κόµµατα που µίλησαν, η Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ.
Καθηµερινά στις µέρες µας καταργούνται κοινωνικά και λαϊκά δι-
καιώµατα. Για παράδειγµα, η ευαισθησία εξαντλείται στη σηµε-
ρινή συζήτηση, όταν οι δυνάµεις καταστολείς εισέρχονται σε
καταυλισµούς µεταναστών και χωρίζουν ζευγάρια, χωρίζουν µη-
τέρες από παιδιά, χωρίζουν συγγενείς, φυλακίζουν, απελαύνουν,
καταστρέφονται χαρτιά; Εκεί δεν υπάρχει το ζήτηµα του σεβα-
σµού των δικαιωµάτων;

Όταν µε τη Συνθήκη Σένγκεν η χώρα µας µε την ευθύνη και
των δύο κοµµάτων σέρνεται σε αυτήν την αντιµεταναστευτική
πολιτική, δεν υπάρχει θέµα ατοµικών δικαιωµάτων;

Όταν ο ίδιος ο ιµπεριαλισµός, οι πόλεµοι, οι επεµβάσεις δεν
σέβονται τίποτα, µακελεύουν λαούς, χτυπούν, σκοτώνουν, δια-
λύουν όχι µόνο κράτη αλλά πολιτισµούς και οικογένειες, εκεί δεν
µπαίνει θέµα σεβασµού των ατοµικών δικαιωµάτων; Βεβαίως και
µπαίνει.

Εµείς, λοιπόν, γι’ αυτόν το λόγο λέµε ότι ζούµε σε ένα σύ-
στηµα εκµεταλλευτικό, που δεν σέβεται τα ατοµικά δικαιώµατα,
δεν σέβεται τα συλλογικά δικαιώµατα, δεν σέβεται τις λαϊκές
ελευθερίες. ∆είτε η ίδια η Βουλή τι ψήφισε χθες, το µνηµόνιο για
την παρουσία των νατοϊκών στρατευµάτων, των νατοϊκών επιχει-
ρήσεων στην Ελλάδα και τι έχει ψηφίσει µε την ανοχή, τη συµ-
φωνία των κυβερνήσεων όλα αυτά τα χρόνια σε αυτό το επίπεδο.
Εκεί δεν µπαίνει τέτοιο ζήτηµα;

Ακριβώς, λοιπόν, εµείς θεωρούµε ότι όλα αυτά κάνουν το ζή-
τηµα το να συζητιέται υποκριτικά και πραγµατικά δεν έχει να
κάνει µε το σεβασµό της διαφορετικότητας.

Ο κάθε άνθρωπος δικαιούται να έχει όποια σεξουαλική προτί-
µηση θέλει και αυτό πρέπει να γίνεται σεβαστό. Αυτό είναι εκ των
ουκ άνευ. Όµως, µιλάτε γι’ αυτό και δεν µιλάτε για όλες τις άλλες
κοινωνικές διακρίσεις που γίνονται. ∆εν µιλάτε ποτέ για τις άλλες
κοινωνικές διακρίσεις! Τις καλύπτετε!

Εν πάση περιπτώσει, εµείς θεωρούµε ότι οι πολίτες που επι-
λέγουν µία ιδιαίτερη σεξουαλική συµπεριφορά, θα πρέπει να γί-
νονται σεβαστοί, δεν είναι ούτε κατώτεροι ούτε πρέπει να
περιθωριοποιούνται. Όµως, ακριβώς επειδή το ζήτηµα της δια-
δικασίας, αυτής της τυπικής αναγνώρισης της συµβίωσης συν-
δέεται αργά η γρήγορα µε το ζήτηµα και της υιοθεσίας –θα
συνδεθεί και αν δεν συνδέεται σήµερα, είναι προποµπός- θεω-
ρούµε ότι υπάρχει πρόβληµα µε αυτό.

Ως εκ τούτου, για όλους αυτούς τους λόγους που αναφέραµε
πιστεύουµε ότι η προστασία της συµβίωσης των ανθρώπων έχει
να κάνει µε δηµιουργία όρων και προϋποθέσεων, ώστε να µπορεί
να υπάρχει αυτή η συµβίωση. Έχει να κάνει, αν θέλετε, µε µία
συνολικότερη πολιτική προστασίας του εισοδήµατος, της ασφά-
λειας, της ειρήνης, έχει να κάνει µε τη µη εµπλοκή σε ιµπεριαλι-
στικούς οργανισµούς, έχει να κάνει µε το σεβασµό στο δικαίωµα
στην εργασία, έχει να κάνει µε το σεβασµό στην πρόνοια και στην
ανάπτυξη του παιδιού, έχει να κάνει µε το δικαίωµα για την προ-
στασία των ηλικιωµένων, ώστε να µην είναι τοµείς εµπορευµατι-
κής δράσης όλα αυτά. Έχει να κάνει µε την ευθύνη της πολιτείας

που θα εξασφαλίσει τους όρους για την ελεύθερη συµβίωση των
ανθρώπων, κάτι που δεν γίνεται στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του καπιταλισµού.

Για όλους αυτούς τους λόγους και επειδή θεωρούµε ότι αυτή
η πρόταση νόµου έρχεται προεκλογικά και για επικοινωνιακούς
λόγους, θα ξαναδηλώσουµε «παρών» όπως κάναµε και το Νοέµ-
βριο στην αντίστοιχη συζήτηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε την κ.

Μελά.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Συνασπισµού Ριζοσπα-

στικής Αριστεράς κ. Τσούκαλης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώντας θα ήθελα να συµπληρώσω το χαιρετισµό µου µε

µία σοβαρότατη παράλειψη που έκανα. Θα ήθελα να ευχαρι-
στήσω µέσα από καρδιάς όλους τους εργαζόµενους της Βουλής
µε τους οποίους είχαµε τις εµπειρίες που είχαµε κυρίως µέσα
από τη λειτουργία των δύο µεγάλων επιτροπών. Θα ήθελα να
τους ευχαριστήσω για την προσπάθειά τους για την απρόσκο-
πτη λειτουργία της Βουλής και κυρίως να ευχαριστήσω την Υπη-
ρεσία Στενογραφίας και Πρακτικών.

Ξεκινώ την τοποθέτησή µου µε βάση το ότι συµφωνούµε στον
πυρήνα, στον κορµό της πρότασης νόµου του ΠΑΣΟΚ όσον
αφορά το σύµφωνο συµβίωσης, θυµίζοντας βεβαίως ότι στην
προηγούµενη αναλυτικότατη συζήτηση πριν από περίπου δέκα
µήνες, όταν συζητήσαµε τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης και του τότε Υπουργού ∆ικαιοσύνης κ. Χατζηγάκη, µε
παρεµβάσεις µας και µε συγκεκριµένες τροποποιήσεις επί των
άρθρων εκείνου του νοµοσχεδίου προσπαθούσαµε να περά-
σουµε περίπου την ίδια αντίληψη. Με αυτή, λοιπόν, την έννοια
λέµε ότι συµφωνούµε και υπερψηφίζουµε την πρόταση νόµου
του ΠΑΣΟΚ, όµως χρειάζονται και κάποιες διασαφηνίσεις όσον
αφορά τις προθέσεις και τις απόψεις όλων των κοµµάτων της
Βουλής.

Τότε λοιπόν είχε προκύψει µία βασικότατη αντίφαση µεταξύ
των απόψεων της Κυβέρνησης και του κ. Χατζηγάκη και της κοι-
νωνικής πραγµατικότητας, µία αντίφαση η οποία δεν µπόρεσε να
διασκεδαστεί ούτε σήµερα από την εισηγήτρια της Πλειοψηφίας.
Τότε είχαν χρησιµοποιηθεί υψηλοί τόνοι και εκφράσεις εκ µέρους
της Κυβέρνησης οι οποίες επαναλήφθηκαν και σήµερα προκει-
µένου να καλυφθεί η συντηρητικότητα των απόψεων της Νέας
∆ηµοκρατίας.

Ποια είναι η αντίφαση; Τι είπε σήµερα η εισηγήτρια της Πλει-
οψηφίας; Ότι µε τη ρύθµιση εκείνη του κ. Χατζηγάκη και της Κυ-
βέρνησης ουσιαστικά λύθηκε το πρόβληµα που υπάρχει αυτήν
τη στιγµή στην Ελλάδα. Χαρακτήρισε ως αντιδραστικές οποιεσ-
δήποτε άλλες απόψεις οι οποίες δεν συµβαδίζουν µ’ εκείνη την
αντίληψη, πλην όµως είπε ότι πραγµατικά χρειάζεται διάλογος
και διαβούλευση, ούτως ώστε να αντιµετωπίσουµε τα προβλή-
µατα που ίσως σήµερα να υπάρχουν.

Κι όµως τα προβλήµατα διακρίσεων στην Ελλάδα υπάρχουν
και είναι τεράστια. Είµαστε πάρα πολύ πίσω σε σχέση µε την
υπόλοιπη Ευρώπη. Γιατί δεν το παραδέχεται η Νέα ∆ηµοκρατία
έστω και την ύστατη στιγµή, έστω αφήνοντας µία παρακαταθήκη
ως οµολογία ότι πράγµατι σε ορισµένους τοµείς της κοινωνικής
ζωής και µε τη νοµοθετική της πρωτοβουλία φέρθηκε αναχρονι-
στικά, αντιδραστικά, πίσω απ’ αυτό που συµβαίνει σήµερα στην
Ευρώπη;

Πάντα στη χώρα µας όταν νοµοθετούσαµε σε επίπεδο Οικο-
γενειακού ∆ικαίου, ήµασταν ένα ή και δύο βήµατα µπροστά από
την υπόλοιπη Ευρώπη. Έχουµε µία παράδοση και σε επίπεδο
διαβούλευσης, αλλά και σε επίπεδο θεσµών και αντιλήψεων. Στο
επίπεδο του Οικογενειακού ∆ικαίου πάντα πρωτοτυπούσαµε.

Μία εξαίρεση υπάρχει δυστυχώς: Επί Κυβερνήσεων Νέας ∆η-
µοκρατίας, στις δύο πρωτοβουλίες που έλαβε η Νέα ∆ηµοκρα-
τία, και στην προηγούµενη πρωτοβουλία όσον αφορά κάποιες
τροπολογίες που ήθελε να φέρει και έφερε τελικά για την τρο-
ποποίηση του Οικογενειακού ∆ικαίου όσον αφορά την υιοθεσία
και άλλα πράγµατα και στη δεύτερη που είναι αυτή εδώ η πρό-
ταση νόµου, η αντίληψή της όσον αφορά το σύµφωνο συµβίω-
σης.
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Είπε ότι απαιτείται διαβούλευση και διάλογος. Μεγαλύτερος
και περισσότερος και βαθύτερος διάλογος και διαβούλευση από
αυτόν που έχει υποστεί αυτή εδώ η ρύθµιση; Θα µπορούσα να
καταθέσω στα Πρακτικά τόµους δηµοσιευµάτων, δηµοσιεύσεων,
άρθρων, απόψεων, επιστηµονικών αναλύσεων και το κυριότερο
θα µπορούσα να καταθέσω απόψεις φορέων της χώρας όσον
αφορά την Εθνική Επιτροπή για τα Ατοµικά ∆ικαιώµατα, το
Ίδρυµα Μαραγκοπούλου και πολλές άλλες επιστηµονικές από-
ψεις και θέσεις, όπου πλέον κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου
για τη χώρα µας για τη θεσµοθέτηση τέτοιων ζητηµάτων.

Η κοινωνία –το είπα και στην επιτροπή- είναι πολύ πιο προχω-
ρηµένη από την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας και τις αντι-
λήψεις που πρεσβεύει, είναι πολύ πιο ώριµη. Αποδέχεται πολύ
πιο εύκολα σήµερα τέτοιες ρυθµίσεις. Και, όµως, η Κυβέρνηση
δεν το τόλµησε.

Είχε πει τότε ο κ. Χατζηγάκης «Πράγµατι υπάρχει ένα πρό-
βληµα» – το είχε οµολογήσει, γιατί δεν το λέµε και σήµερα;- «και
δεν µπορούµε να προχωρήσουµε. ∆εν µπορούµε αυτήν τη
στιγµή να πάρουµε αποφάσεις τέτοιου επιπέδου, γιατί υπάρχουν
ακόµη αγκυλώσεις, υπάρχουν εµµονές, υπάρχουν ιδεοληψίες
στην ελληνική κοινωνία, τις οποίες πρέπει σιγά – σιγά να τις ξε-
περάσουµε, ούτως ώστε να υπάρξει µια ευρύτερη συναίνεση. Θα
ανοίξουµε ένα νέο διάλογο. Θα δούµε τα πράγµατα και θα οδη-
γηθούµε στη σωστή λύση».

Να θυµίσω ότι τότε υπήρξαν Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας που προς τιµήν τους είχαν θίξει το θέµα αυτό. Είχαν πει
«Πράγµατι υπάρχουν διακρίσεις. Κύριε Υπουργέ, σωστά έπρεπε
να το δούµε ευρύτερα, πολύ πιο προοδευτικά και να παραδε-
χτούµε κάποιες κοινωνικές καταστάσεις, κάποια κοινωνικά προ-
βλήµατα, τα οποία βιώνουµε καθηµερινά, αλλά ευελπιστούµε να
τα δούµε στη συνέχεια».

Βέβαια, οι εξελίξεις πρόλαβαν αυτή την πιθανή πρωτοβουλία
της Νέας ∆ηµοκρατίας. Όµως, ακόµα και σήµερα κάποια πράγ-
µατα αυτονόητα δεν µπορούµε να τα αποδεχτούµε; ∆εν µπο-
ρούµε να αποδεχτούµε, για παράδειγµα, ότι σε όποια χώρα έχει
θεσπιστεί σύµφωνο συµβίωσης για έναν και µοναδικό λόγο θε-
σπίστηκε; ∆εν θεσπίστηκε για τα ετερόφυλα ζευγάρια. Θεσπί-
στηκε για τα οµόφυλα.

Ο κύριος Υπουργός, άνθρωπος της δικηγορικής πιάτσας, το
γνωρίζει πάρα πολύ καλά. Για όποιον βιώνει την κοινωνία, το µε-
γαλύτερο πρόβληµα σήµερα σε αυτήν, δεν είναι, όπως είπε η
κυρία συνάδελφος της Πλειοψηφίας, τα ετερόφυλα ζευγάρια
που ζουν ελεύθερα. Τα ξέρω τα προβλήµατα των ζευγαριών
αυτών, αλλά όπως είπε πολύ σωστά η συνάδελφος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος, αυτοί βρίσκουν έναν τρόπο και κάνουν και
έναν πολιτικό γάµο και βολεύονται.

Το πρόβληµα το µεγάλο είναι για τα οµόφυλα ζευγάρια. Γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά ότι όσο περνάει ο καιρός, το πρόβληµα
των οµοφύλων ζευγαριών συνέχεια επιδεινώνεται. Και αυξάνεται
σε αριθµό και επιδεινώνεται. ∆εν γνωρίζει κάποιος από εσάς οµό-
φυλα ζευγάρια, οµόφυλα άτοµα, τα οποία συµβιώνουν για δεκα-
πέντε, είκοσι και τριάντα χρόνια, χωρίς να έχουν το παραµικρό
δικαίωµα όσον αφορά τη συµβίωσή τους αυτή; Σε κάθε φιλελεύ-
θερο νοµικό σύστηµα ο γάµος και γενικά η συµβίωση είναι µία
σύµβαση.

Είναι δυνατόν µια κοινωνική πραγµατικότητα να µην τη ρυθµί-
σουµε συµβατικά;

∆εν µπορώ να µην αναφέρω σήµερα εδώ το παράδειγµα της
Αλβανίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Πρόσφατα η οµογάλα-
κτη παράταξη της Νέας ∆ηµοκρατίας, ο κ. Μπερίσα, δήλωσε ότι
προχωρά στη νοµιµοποίηση του γάµου των οµοφύλων. Ποιος
βγήκε στα κεραµίδια µε κραυγές, κύριε Παπουτσή; Το σοσιαλι-
στικό κόµµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Να το καταγγείλουµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Το καταγγέλλουµε. Θέλω να πω, δη-

λαδή, ότι κάθε κόµµα και κάθε χώρα δοκιµάζεται από την αντι-
µετώπιση που έχει απέναντι στην πραγµατικότητα.

Αυτά τα πράγµατα, λοιπόν, πρέπει να τα λύσουµε. Θα αντιµε-
τωπίσουµε τεράστιο πρόβληµα και µε το ευρωπαϊκό δίκαιο, µε
τις οδηγίες και όσον αφορά την ελεύθερη διακίνηση και εγκατά-
σταση των πολιτών της Ευρώπης σε διάφορες χώρες. Είχαµε πει

στον κύριο Υπουργό –και στον κ. Χατζηγάκη τότε, αλλά και στον
κ. ∆ένδια- ότι εγκαθίστανται στη χώρα µας οµόφυλα ζευγάρια, τα
οποία είτε έχουν κάνει πολιτικό γάµο στην Ευρώπη είτε έχουν
υπογράψει σύµφωνο συµβίωσης. Αυτά µεν, σύµφωνα µε το δί-
καιο της χώρας τους, θα έχουν όλα τα δικαιώµατα που τους προ-
σφέρουν οι σχετικές ρυθµίσεις και δίπλα τους θα συµβιώνει µε
τις ίδιες συνθήκες ένα οµόφυλο ζευγάρι Ελλήνων που δεν θα
έχει τα ίδια δικαιώµατα. Αυτή δεν είναι τεράστια διάκριση; ∆εν
πρέπει να αντιµετωπίσουµε αυτό το θέµα;

Θα είµαι σύντοµος. Εµείς ψηφίζουµε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ
και ευελπιστούµε ότι, τουλάχιστον σε αυτόν τον τοµέα, σύντοµα
η νοµοθέτηση θα είναι υπαρκτή, θα προχωρήσει και θα αποκτή-
σουµε ένα σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο ρύθµισης όλων αυτών των
κοινωνικών σχέσεων. Είναι σκληρός πυρήνας προστασίας των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και κάθε πολιτισµένη κοινωνία δοκιµά-
ζεται και αξιολογείται από την αντιµετώπιση που έχει σε τέτοια
θέµατα. ∆υστυχώς, η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν
ήταν επιτυχηµένη στις εξετάσεις που έδωσε. ∆ηλώνουµε για
άλλη µία φορά τη στήριξή µας στην πρόταση νόµου του ΠΑΣΟΚ
και ελπίζουµε σύντοµα µια τέτοια πρόταση να γίνει νόµος της
χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Τσούκαλη.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού, ο κ. Γεώργιος Γεωργίου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν

είναι η καταλληλότερη µέρα σήµερα για να συζητήσουµε ένα ζή-
τηµα το οποίο µπορεί να µην είναι ήσσονος σηµασίας, αλλά πά-
ντως δεν µπορεί να θεωρηθεί ότι είναι και µείζονος σηµασίας.

Πρέπει να σας πω ότι µε τη δέουσα προσοχή και προδήλως
µε την προσήκουσα ενδελέχεια διεξήλθα της προτάσεως του
ΠΑΣΟΚ και πρέπει να οµολογήσω ότι εξενίστην. Και δεν εξενί-
στην, διότι η πρόταση προήρχετο και µάλιστα προεβλήθη εδώ,
στο Κοινοβούλιο, από την εντιµοτάτη συνάδελφο µε τρόπο εξαι-
ρετικά γοητευτικό, αλλά εξενίστην, διότι προήλθε από το ΠΑΣΟΚ,
το οποίο είναι ένα προοδευτικό κόµµα ή τουλάχιστον αυτόν τον
προσανατολισµό θέλει να περάσει εις στην κοινωνία, τον προο-
δευτικό. Και διατί το λέγω; ∆ιότι µε την πρόταση αυτή στηρίζει
για µία ακόµα φορά τη δύναµη.

∆ια να ανακαλέσουµε την προϊστορική µνήµη, για να πάµε δη-
λαδή στην περίοδο των σπηλαίων, όπου οι πρώτες ανθρώπινες
κοινωνίες -και λυπούµαι για τη φιλοσοφική διάθεση της ηµέρας,
αλλά νοµίζω ότι τόσο το ελάχιστον ακροατήριον, αλλά και η υπο-
µονή του κυρίου Υπουργού, θα µου το επιτρέψουν- εστηρίχθη-
σαν συνήθως σε αντίγραφα τα οποία είχαν από τις πρώτες
κοινωνίες των ζώων. Επελέγη, µάλιστα, κατά τους παλαιοντολό-
γους, η κοινωνία των λεόντων, αρχές της οποίας ακολούθησαν
και οι ανθρώπινες πρώτες κοινωνίες. Το αρσενικό µεριµνά δια
την ασφάλειαν, το αρσενικό προστατεύει την περιουσίαν του
χώρου, τα σηµερινά οικόπεδα δηλαδή. Το θηλυκό µέρος της οι-
κογενείας µεριµνά δια την διατροφήν, δια το κυνήγι και την εκ-
παίδευση. Και αυτό επί αιώνας ηκολουθήθη, δίδοντας απόλυτον
ισχύν εις τον προστάτην. Ποιος κρατούσε το ρόπαλο, ποιος είχε
τα πιο ανεπτυγµένα µπράτσα. Για να φτάσουµε εις τους πεφωτι-
σµένους αιώνας όπου εθεσπίσθησαν νόµοι.

Γιατί εθεσπίσθησαν νόµοι, κύριοι συνάδελφοι; Εθεσπίσθησαν
δια την προστασίαν του αδυνάτου. Να σας θυµίσω το Λυσία. Να
σας θυµίσω τους νόµους του Σόλωνος και του Κλεισθένους, που
αποτέλεσαν, άλλωστε, και τη βάση του Ρωµαϊκού ∆ικαίου, που
µας κατατυράννησε κατά τα φοιτητικά µας έτη.

Τι έλεγαν; Να προστατευθεί ο αδύνατος. Και σας καλώ εγώ
σήµερα να µου πείτε: Με αυτού του είδους τα Σύµφωνα προ-
στατεύεται πράγµατι ο αδύνατος; Προστατεύεται, δηλαδή, το
θήλυ µέρος της σχέσεως, όταν δι’ ενός απλού εξωδίκου του
αναγγέλλουµε την αποχώρησή µας; ∆ιότι συνήθως αυτές οι σχέ-
σεις ρυθµίστηκαν µε αποφάσεις των αρσενικών. Ζούµε σε µία
κοινωνία ανδρών. Οι Ιταλοί λέγουν «e una societa baffone», µία
µυστακοφόρος κοινωνία. Αυτοί νοµοθετούν, αυτοί αποφασίζουν
και πού και πού πετούν ψιχία και στα θηλυκά µέρη της κοινωνίας.

Και λυπούµαι που ξεκίνησε η αγαπητή µου συνάδελφος, η εντι-
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µοτάτη κ. Καϊλή, µε την έκφραση «η ισοτιµία εξυπηρετείται». Έτσι
ξεκίνησε. Ποια ισοτιµία; Υπάρχει µεγαλύτερη προσβολή από το
να σας χρησιµοποιούµε µε τον τρόπο που σας χρησιµοποιούµε,
µε quotes, µε ποσοστώσεις; Παραπονούµεθα διότι µόνο το 10%
βάλατε και δεν βάλατε το 15%. Τι είσαστε; Που είναι η ισοτιµία
εκεί;

Η γυναίκα σήµερα, δυστυχώς, δεν έχει επιτύχει αυτά τα οποία
επεχείρησε να επιτύχει και µάλιστα κατά τη δεκαετία του ’70,
όπου το «woman’s lib», δηλαδή το απελευθερωτικό κίνηµα των
γυναικών, ξεκίνησε, αλλά δυστυχώς χαµήλωσε τους τόνους πολύ
αργότερα.

Τι συµβαίνει σε αυτές τις σχέσεις οι οποίες σήµερα προβάλ-
λονται και προστατεύονται από αυτό το προτεινόµενο σύµφωνο
συµβιώσεως; Είναι ανταγωνιστικό του γάµου, ναι ή όχι; Είναι ο
γάµος ένας µεγάλος θεσµός, ναι ή όχι; Μπορούµε να σκεφτούµε
ότι σήµερα ακριβώς ψέγουµε τις κυβερνήσεις, ψέγουµε τα πολι-
τικά κόµµατα, ψέγουµε την ίδια την κοινωνία, διότι επιτίθεται
κατά των θεσµών;

Επετέθηµεν κατά του θεσµού του στρατού. Επετέθηµεν κατά
της δικαιοσύνης. Επετέθηµεν κατά της εξουσίας. Επιτιθέµεθα
συνεχώς στα Σώµατα Ασφαλείας. Άρα, όλος ο περίγυρος ο προ-
στατευτικός της κοινωνίας αυτή τη στιγµή βρίσκεται υπό την επί-
θεση «δήθεν» ιδεοληψιών και κινδυνεύει. Ε, τώρα τι θα κάνουµε;
Θα ανοίξουµε τις πόρτες να µπούµε και στον τελευταίο θεσµό,
στην οικογένεια; Με τους περίεργους αυτούς δεσµούς, οι οποίοι
µπορεί να είναι αποτελέσµατα προσκαίρου λαγνείας; Αλλά η
πρόσκαιρος αυτή λαγνεία πολλές φορές αφήνει και «προϊόντα»,
αφήνει παιδιά. Είναι έτοιµη αυτή η κοινωνία να προστατεύσει, να
προσφέρει στέγη και προστασία εις αυτά τα «προϊόντα» των εν-
δεχοµένως προσκαίρων «δεσµών λαγνείας»;

Το έκαναν βεβαίως και έρχονται και µου λένε πολλές φορές:
Μα, ξέρετε η Ολλανδία, η Σουηδία. Ναι, βεβαίως µετά τον πό-
λεµο, όταν η νεολαία της Γερµανίας είχε εξαφανιστεί στα πεδία
των µαχών και υπήρχε µεγάλη λειψανδρία και έγινε η επιδροµή
των αλλοδαπών για να βοηθήσουν εις την ανάπτυξη, η Γερµανία,
αλλά και όλες οι χώρες της Σκανδιναβίας έλεγαν, «δεν πειράζει,
κάντε παιδιά». Τι εννοούσαν όµως; Εννοούσαν ότι αυτά τα παιδιά
θα τύχουν της ειδικής προστασίας του κράτους, ότι θα δώσουµε
κατοικία στην εγκαταλελειµµένη γυναίκα, ότι θα δώσουµε επι-
δόµατα, ότι θα της βρούµε εργασία και θα αναλάβουµε τόσο την
ανάπτυξη όσο και την παιδεία των τέκνων.

Είµαστε εµείς έτοιµοι να αποδεχθούµε τέτοιου είδους νεωτε-
ρισµούς, όταν ξέρετε πολύ καλά ότι και για τις γυναίκες που
έχουν εν πάση περιπτώσει εξασφαλίσει µία στοιχειώδη προστα-
σία του νόµου, όταν είναι παντρεµένες και αυτό δεν µπορούµε να
το επιτύχουµε; Θα γεµίσουµε δηλαδή τον τόπο µε ζεύγη τα οποία
ακολουθούν τον ένα προσανατολισµό, µε ζεύγη τα οποία ακο-
λουθούν τον άλλο προσανατολισµό, πάντοτε φοβούµαι πρό-
σκαιρο;

Αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει µία επέκταση και σε άλλα ζεύγη
που δεν είναι ετερόφυλα. Εκεί υπάρχει το αστικό δίκαιο και νο-
µίζω ότι εξασφαλίζονται. Εκεί δεν έχουµε καµµία αντίρρηση εµείς
να προστατευθούν οι σχέσεις αυτών των ανθρώπων. Αλλά πρέ-
πει να ξέρετε ότι σε αυτούς θα προστεθούν και άλλες ειδικές πε-
ριπτώσεις. Θα προστεθούν π.χ. οι διαθέσεις και οι προθέσεις των
φιλοξενουµένων µεταναστών. Τι θα κάνουµε µε αυτούς οι οποίοι
στις πατρίδες τους είχαν επιλέξει τον προσανατολισµό να έχουν
πέντε, δέκα και δεκαπέντε γυναίκες; Θα τους απαγορεύσουµε;
Θα κάνουν επίκληση των δικαιωµάτων τους. Αυτός είναι ο προ-
σανατολισµός µας.

Αντιλαµβάνεστε σε ποια περιπέτεια θα µπει η ελληνική κοινω-
νία, η οποία δεν ξέρω αν έχει δείξει µέχρι σήµερα τη δέουσα προ-
θυµία; Εάν την επέδειξαν αυτή την προθυµία οι Ευρωπαίοι, ίσως
την επέδειξαν γιατί είδαν ότι υπήρχε ένα έδαφος, το οποίο θα
επιλαµβάνετο των υποθέσεων αυτών και µε τρόπο τέτοιο ώστε
να καλύπτει. Εις τον λόγον του Λυσίου «Περί αδυνάτου» αναφέ-
ρεται ότι εάν έφτιαξε η πολιτεία το νόµο, το έκανε για να τον επι-
βάλλει στον αδύνατο, ο οποίος µπορεί να µην ήξερε ότι είχε
δικαιώµατα. Είµαστε εµείς σήµερα ως κοινωνία έτοιµοι να απο-
δεχθούµε τέτοιους νεωτερισµούς;

Και πάντως είµαστε υποχρεωµένοι να σκεφθούµε την υπονό-

µευση την οποία θα υποστεί ο κυρίαρχος θεσµός του γάµου, ο
οποίος βλέπει ανταγωνισµούς εδώ και εκεί, τώρα που η κοινωνία
µας γέµισε µε ένα σωρό αλλοδαπές γοητευτικές παρουσίες.
Έτσι κινδυνεύουν οι δικές µας οικογένειες. Πρέπει να τις προ-
στατεύσουµε. Εµείς, ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός κηδό-
µεθα αυτής της µικρής ταπεινής ζωής, την οποία µπορούµε να
προσφέρουµε στον Έλληνα και στην Ελληνίδα, που τη θεωρούµε
ισότιµο συνεργάτη µας στη ζωή.

Και ξέρετε τι µου είπε ένας Άραβας; Ότι η γυναίκα είναι ο κα-
λύτερος φίλος του ανθρώπου. Εκεί έχουν βάλει τη γυναίκα σε
αυτές τις κοινωνίες. Αυτό το εισπράττουµε και εµείς εδώ. Γι
‘αυτό είµαστε αναγκασµένοι µετά λύπης µας να καταψηφίσουµε
την πρότασή σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Σούρλας): Το λόγο έχει ο Πρόε-
δρος του ΛΑΟΣ κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Βέβαια το θέµα το οποίο συζητά σήµερα η
βραχύβια Βουλή του 2007 είναι ένα θέµα σηµαντικό για τις αν-
θρώπινες σχέσεις.

Όµως, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει το µείζον θέµα το οποίο
ηγέρθη χθες µετά την δηµόσια παραίτηση του κυρίου Πρωθυ-
πουργού. Χθες, µία από τις σπάνιες φορές, ο Πρωθυπουργός,
κάτω από το βάρος λαθών, ανοµηµάτων και δυσκολιών παραι-
τήθη µε αυτόν τον πανηγυρικό τρόπο. Όµως, η παραίτηση του
Πρωθυπουργού πέφτει πάνω στο άρθρο 38 του Συντάγµατος,
που λέει ότι: «Ο Πρόεδρος της ∆ηµοκρατίας απαλλάσσει από
τα καθήκοντά της την Κυβέρνηση αν αυτή παραιτηθεί, καθώς και
εάν η Βουλή αποσύρει την εµπιστοσύνη της. Αν Πρωθυπουργός
της παραιτούµενης Κυβέρνησης είναι Αρχηγός ή εκπρόσωπος
που διαθέτει την απόλυτη πλειοψηφία του συνόλου των Βουλευ-
τών εφαρµόζεται η διάταξη 37, που µιλάει για διερευνητικές
εντολές.

Εδώ έχουµε ad hoc εφαρµογή του άρθρου 38. Παραιτήθη δη-
µοσίως ο Πρωθυπουργός και πρέπει η δηµοκρατία θεσµικά να
αναλάβει τις ευθύνες που απορρέουν από το άρθρο 38. Θέλω να
πιστεύω, ότι τόσο ο πολιτικός κόσµος µε την ευαισθησία µε την
οποία διαθέτει για τη δηµοκρατία, όσο και ο σεβαστός σε όλους,
ελπίζω, Πρόεδρος της ∆ηµοκρατίας, θα αντιληφθούν ότι δεν
µπορούµε να προχωρήσουµε σε εκλογές εάν δεν εφαρµοστούν
οι διαδικασίες του άρθρου 37, όπως επιτάσσει το άρθρο 38 µετά
τη δηµόσια παραίτηση του κυρίου Πρωθυπουργού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ)

Καλώ λοιπόν, όλα τα Κόµµατα να λάβουν θέση απέναντι στο
θέµα, σ’ αυτό που εντοπίσαµε και εστιάζουµε, δηλαδή στο άρθρο
38, µπροστά στη δηµόσια παραίτηση του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ο Υφυπουργός κ.
Ζώης έχει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Είναι προφα-
νές ότι ο καθένας µπορεί να δίνει τις ερµηνείες που ψάχνει προ-
κειµένου να δικαιολογήσει τα πυροτεχνήµατα που εκτοξεύει.

Λυπάµαι, κύριε Πρόεδρε, µε όλο το σεβασµό που σας έχω,
σεβασµός που απορρέει και σας οφείλεται από την θεσµική σας
ιδιότητα, που χρειάζεται να καταφύγετε σε αυτήν την άτυπη
ακόµα έναρξη της προεκλογικής περιόδου στην εκτόξευση ενός
τόσο µικρής εµβέλειας πυροτεχνήµατος, για να δηµιουργήσετε
εντυπώσεις.

Και αυτό γιατί είναι προφανές ότι µόνο εσείς είδατε παραίτηση
της Κυβερνήσεως και πολλώ µάλλον παραίτηση του κυρίου Πρω-
θυπουργού. Ο κύριος Πρωθυπουργός ακολουθώντας τις διαδι-
κασίες που προβλέπονται ρητά από το Σύνταγµα σε χθεσινό του
µήνυµα ενηµέρωσε τις Ελληνίδες και τους Έλληνες για τους λό-
γους τους οποίους επικαλείται η Κυβέρνηση προκειµένου να
απευθυνθεί στον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας για να ζητήσει την
προσφυγή σε πρόωρες εκλογές.

Πέραν τούτου ουδέν. Θέλω να πιστεύω ότι κανένας από εµάς
δεν ζητά το δικαίωµα να παρουσιάζεται ως ο αυθεντικότερος ερ-
µηνευτής των διατάξεων του Συντάγµατος, καθώς και να προδι-
κάζει τη θέση του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ορίστε, κύριε Πρό-
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εδρε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Αντιλαµβάνοµαι το διάχυτο πανικό της Κυ-
βερνήσεως, αλλά θα έλεγα στο νεαρό κύριο Υφυπουργό ότι το
να έρχεται κάποιος και να επισηµαίνει άρθρο του Συντάγµατος,
δεν είναι πυροτέχνηµα. ∆ηλαδή, να το καταργήσουµε το Σύ-
νταγµα, κύριε Υπουργέ. Αυτό λέτε; Το Σύνταγµα λέει: Όταν πα-
ραιτείται η Κυβέρνηση, εφαρµόζεται το άρθρο 38.

Πριν από λίγο, ο ίδιος ο εκπρόσωπος του κόµµατος της Αξιω-
µατικής Αντιπολιτεύσεως µίλησε για παραίτηση του Πρωθυ-
πουργού. Μήπως δεν το ακούσατε; Έχουµε µία δηµόσια
παραίτηση. Όλος ο ελληνικός λαός το γνωρίζει. Όλος ο Τύπος
σήµερα γράφει για παραίτηση, διαφυγή, απόδραση του κ. Κα-
ραµανλή. Εσείς δεν το είδατε; Εάν δεν θέλετε και φοβάστε την
εφαρµογή του Συντάγµατος, να το πείτε ευθέως. Και βεβαίως,
δεν είµαι εγώ αυτός που θα προκαταλάβει τον αξιότιµο Πρόεδρο
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας. Σηµειώνω το γεγονός και έχω τη θε-
σµική υποχρέωση να το κάνω αυτό κύριε Υπουργέ, εκτός εάν δεν
µας αναγνωρίζετε αυτό το θεσµικό ρόλο του ελέγχου.

Βεβαίως γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, γιατί είστε και εσείς ανα-
γνώστης των δηµοσκοπήσεων, ότι εσείς πέφτετε, εµείς ανεβαί-
νουµε. Θα έχουµε λοιπόν κάθε λόγο να θέλουµε εκλογές εδώ και
τώρα, γιατί µας βρίσκει σε µια ανοδική πορεία. Όµως, σκεφτό-
µαστε πρώτα το Έθνος, πρώτα την Πατρίδα, πρώτα τη ∆ηµο-
κρατία και µετά όλα αυτά που λέτε. Έχετε δικαίωµα στον πανικό,
όπως εξάλλου διδάσκετε καθηµερινώς τον τελευταίο καιρό από
την ατολµία του κυρίου Πρωθυπουργού.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόε-
δρε, παρακαλώ το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ορίστε, έχετε το
λόγο για δύο λεπτά, κύριε Υφυπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Επαναλαµβάνω
ότι ο οποιοσδήποτε µπορεί να δίνει τις ερµηνείες που θέλει στο
περιεχόµενο των αποφάσεων του κυρίου Πρωθυπουργού. ∆εν
µπορούµε να σας ελέγξουµε εµείς για τον τρόπο µε τον οποίο
ερµηνεύονται αυτές. Όµως, όχι µόνο δεν υπάρχει παραίτηση επί
της ουσίας, κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού,
αλλά η προσφυγή στις πρόωρες εκλογές εκ µέρους του Πρω-
θυπουργού αποτελεί τη γενναιότερη απόφαση εν όψει των υπο-
χρεώσεων που έχει η χώρα και των αναγκών που έχουν οι
Έλληνες πολίτες. ∆εν είναι ο χώρος και ο χρόνος να µιλήσουµε
για τους λόγους και τις άλλες λεπτοµέρειες που οδήγησαν σε
αυτήν την απίστευτη εκλογολογία, που µας οδήγησε και στις συ-
γκεκριµένες αποφάσεις. Όµως, θα σας παρακαλέσω να µην πα-
ρερµηνεύετε ή να µην ερµηνεύετε κατά το δοκούν αυτά τα οποία
δεν ερµηνεύονται από κανέναν άλλον.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Το λόγο έχει ο κ.

Παπουτσής, για να κλείσουµε αυτό το θέµα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα σκοπό να κάνω

µία αναφορά, αλλά µετά από την παρέµβαση του αξιοτίµου Προ-
έδρου του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, θα µου επιτρέψετε
να κάνω τώρα το σχόλιό µου επί του συγκεκριµένου θέµατος.

Η ουσία είναι, κύριε Πρόεδρε, ότι ο κ. Καραµανλής χθες δεν
ακολούθησε τους κανόνες του Συντάγµατος, όπως ανέφερε
προηγουµένως ο αξιότιµος Υφυπουργός κ. Ζώης, αλλά τους κα-
νόνες της τηλεοπτικής δηµοκρατίας. ∆ηλαδή, την ώρα των τη-
λεοπτικών δελτίων µε τη µεγαλύτερη τηλεθέαση ανακοίνωσε σε
εθνικό δίκτυο, σε ολόκληρο τον ελληνικό λαό, την πρόθεσή του
να παραιτηθεί ο ίδιος και η Κυβέρνησή του από την εντολή την
οποία είχε λάβει για τη διακυβέρνηση της χώρας το 2007. Και
ανακοίνωσε ότι σήµερα θα ενηµερώσει τον Πρόεδρο της ∆ηµο-
κρατίας, ακολουθώντας την κανονική διαδικασία, η οποία -σας
ενηµερώνω- προβλέπει, πέραν των άλλων και ως προϋπόθεση
υπογεγραµµένες τις παραιτήσεις του Υπουργικού Συµβουλίου,
των µελών της Κυβέρνησης. Γι’ αυτόν το λόγο, µην παίζουµε µε
τις λέξεις -πρόκειται περί µιας οµολογίας αποτυχίας του κ. Κα-
ραµανλή, µία οµολογία ακυβερνησίας της χώρας, µία παραίτηση
από την εντολή που του έδωσε ο ελληνικός λαός, υπεύθυνη
πράξη καθ’ όλα –δεν αντιλέγω επ’ αυτού- του Πρωθυπουργού.
Και η παραίτηση είναι υπεύθυνη πράξη στη ∆ηµοκρατία µας και

ας το αναγνωρίσουµε. Όµως, από εκεί και πέρα, δεν υπάρχει
άλλος τρόπος θεσµικά και πολιτικά να ζητήσει µια νέα εντολή.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ να εκφράσω τον
απόλυτο σεβασµό στη σοφία του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας,
ο οποίος θα ακούσει τους λόγους τους οποίους θα επικαλεστεί
ο Πρωθυπουργός –ελπίζω να τους µάθουµε κάποια στιγµή και η
Βουλή να τους µάθει- και είµαι απόλυτα βέβαιος ότι θα επιλέξει
την ορθότερη οδό που θα συµβάλει στη διαµόρφωση ενός θετι-
κού πολιτικού κλίµατος και κυρίως στην ενίσχυση της αξιοπιστίας
των δηµοκρατικών µας θεσµών.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ.
Είναι κάποιος από την πτέρυγα του ΚΚΕ που να θέλει να το-

ποθετηθεί; Όχι.
Κύριε Υπουργέ, επί της προτάσεως που συζητούµε θα θέλαµε

να ακούσουµε την άποψη της Κυβερνήσεως.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόε-

δρε, ήδη αντιλαµβάνεστε ότι, λόγω της συγκλήσεως του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου, αντικαθιστούµε στα έδρανα της
Κυβερνήσεως τον αρµόδιο Υπουργό ∆ικαιοσύνης, τον κ. ∆ένδια,
ο οποίος έπρεπε την ίδια ώρα να συµµετέχει στο Υπουργικό Συµ-
βούλιο.

Αντιλαµβάνεστε ότι καλούµαι εκ των πραγµάτων να τοποθε-
τηθώ σε µία πρόταση νόµου της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως,
πρόταση νόµου την οποία εισηγήθηκε η κ. Καϊλή. Φαντάζοµαι ότι
την έχει επεξεργαστεί η ίδια για να την εισηγείται και να την προ-
τείνει.

Αναγκαζόµενος να προστρέξω στα Πρακτικά της αρµόδιας
επιτροπής, όπου και συζητήθηκε η πρόταση νόµου, προκειµένου
να αντιληφθώ το πνεύµα που επικράτησε, τα επιχειρήµατα που
αντηλλάγησαν και το δια ταύτα αυτής της συνεδρίασης, κατά-
λαβα ότι η πρόταση νόµου που έρχεται στην Αντιπροσωπεία συ-
νιστά µία πρώτη, γενναία θα την έλεγα –δεν έχω λόγο να τη
χαρακτηρίσω διαφορετικά- προσπάθεια της Εθνικής Αντιπρο-
σωπείας να τοποθετηθεί σ’ ένα θέµα που στην καλύτερη περί-
πτωση προβληµατίζει, στη χειρότερη διχάζει.

Έχω την εντύπωση ότι θα µπορούσε αυτή η πρόταση νόµου να
είναι µία αφετηρία για προβληµατισµό, για περισσότερη εργα-
σία, για σοβαρότερη ενασχόληση µε ένα θέµα το οποίο –ας µου
επιτρέψετε να φέρω εδώ την προσωπική µου άποψη- δεν έχει µε-
τρηθεί ακόµα σ’ όλες του τις διαστάσεις στη χώρα µας.

∆εν αµφισβητώ τα νούµερα, γιατί δεν τα γνωρίζω και ίσως δεν
τα γνωρίζει και κανείς. ∆εν µπορώ να τοποθετηθώ επί των µεγε-
θών, γιατί και αυτά, επαναλαµβάνω δεν τα γνωρίζει κανείς. Μπο-
ρούµε βεβαίως να γνωρίζουµε τι συµβαίνει στις άλλες χώρες και
όχι µόνο αυτές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Επικαλείται η εισηγη-
τική της πρότασης νόµου, έκθεση αυτά τα παραδείγµατα.

Θα µπορούσε κάποιος να µιλήσει για την ελληνική συντηρη-
τική κοινωνία, θα µπορούσε κάποιος να αναφερθεί στα ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά της ελληνικής κοινωνίας και να αγορεύσει ενα-
ντίον αυτής της πρότασης νόµου στην ουσία της.

∆εν νοµίζω, όµως, ότι έχουµε το δικαίωµα να το κάνουµε αυτό,
γιατί οφείλουµε νοµοθετώντας να έχουµε πάντοτε υπ’ όψιν µας
ότι νοµοθετούµε και για τον τελευταίο Έλληνα πολίτη και όχι για
την πλειοψηφία των Ελλήνων ή για τη σχετική πλειοψηφία των
Ελλήνων.

Συνεπώς, τεχνικά αυτή η συζήτηση έχει µία αξία. Έχω, όµως,
την εντύπωση ότι µε τον τρόπο που πραγµατοποιείται, µε τον
τρόπο που το θέµα εισάγεται, δίνουµε την αίσθηση ότι διεκδι-
κούµε τις «δάφνες» µιας προσπάθειας η οποία πρέπει να έχει πε-
ρισσότερους συµµέτοχους. Πρέπει να τύχει καλύτερης
επεξεργασίας, πρέπει να τύχει διερεύνησης εις βάθος και σε
όλες τις πτυχές του αυτό το θέµα. Θα πρέπει αυτή η πρόταση
να ακολουθήσει ένα διάλογο που θα έχει αναπτυχθεί προηγου-
µένως και στην κοινωνία, όχι µόνο µε τους κατ’ εξοχήν ενδιαφε-
ροµένους.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι δεν είναι µόνον οι κατ’ εξο-
χήν ενδιαφερόµενοι αυτοί που µπορούν να έχουν λόγο. Για τέ-
τοια θέµατα που έρχονται και όχι απλώς ακουµπάνε αλλά
µπαίνουν βαθιά στην ψυχή µιας κοινωνίας ο διάλογος δεν µπορεί
να είναι περιορισµένος. Πρέπει να είναι εκτεταµένος. Και δεν
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µπορεί, βεβαίως, να είναι και ένας διάλογος κοµµατικών παρα-
τάξεων, δεν µπορεί να περιοριστεί σ’ έναν διάλογο κοµµατικών
αντιπροσωπειών. Θα έλεγα ότι είναι από εκείνα τα θέµατα που
καταλήγουν ώριµα στην ελληνική Βουλή για να πάρουν το δρόµο
τους. Και έχω την εντύπωση ότι δεν µιλούµε για ένα ώριµο θέµα.

Ξέρετε ότι αυτή η Κυβέρνηση µόλις πριν από λίγους µήνες
πήρε την πρωτοβουλία και ψήφισε το σύµφωνο συµβίωσης για
τους ετεροφυλόφιλους και ήταν µια πρωτοβουλία την οποία βε-
βαίως πιστώνεται η Κυβέρνηση, αλλά σε κάθε περίπτωση ήταν
µια πρωτοβουλία που είχε ωριµάσει από τα πράγµατα, από τις
συνθήκες. Ήταν ένα αίτηµα το οποίο ερχόταν να αντιµετωπίσει
πλειάδα προβληµάτων και βλέπετε ότι εκτός µεµονωµένων αντι-
δράσεων ήταν µια υπόθεση που πήρε το δρόµο της κι έγινε
δεκτή, λειτουργεί. Και αν και µπορεί να µιλήσει κάποιος για ου-
σιώδη µεταρρύθµιση στον τρόπο που παρενέβη αυτή η µεταρ-
ρύθµιση στη λειτουργία του οικογενειακού δικαίου, παρ’ όλα
αυτά έγινε αποδεκτή, χωνεύθηκε.

Εάν, κύριοι συνάδελφοι, πιστεύετε ότι η πρόταση νόµου, έτσι
όπως διατυπώνεται, όπως τίθεται υπ’ όψιν της Αντιπροσωπείας,
συγκεντρώνει τις προϋποθέσεις για τις οποίες µίλησα, έχει
εκείνα τα χαρακτηριστικά τα οποία είναι αναγκαία, τότε θεωρώ
ότι το πιστεύετε κάποιοι. ∆εν το πιστεύουν όλοι. Η Κυβέρνηση
δεν είναι αντίθετη και νοµίζω ότι αυτό ήδη το υπαινίχθηκα αξιο-
λογώντας τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Αντιπολίτευσης ως
µια πρώτη απόπειρα, ένα πρώτο ξεκίνηµα συζήτησης. Και έτσι
είναι, αφού εξάλλου δεν τίθεται θέµα ψηφοφορίας. Επί της ου-
σίας όµως η Κυβέρνηση διερευνά το θέµα, δεσµεύεται ότι θα το
διερευνήσει. Μπορεί κάποιος αυτό να το ακούει στο πλαίσιο της
επικαιρότητας και ειδικά τη σηµερινή ηµέρα και να το αντιµετω-
πίζει µε σκωπτικό τρόπο, αλλά εδώ θα εξακολουθούµε να λει-
τουργούµε θεσµικά έως και το τελευταίο λεπτό. Και σε κάθε
περίπτωση η Πλειοψηφία, η οποία έχει συγκεκριµένα χαρακτη-
ριστικά, συγκεκριµένες καταβολές και µε τα χαρακτηριστικά
αυτά απευθύνεται στον ελληνικό λαό και αντλεί τη δύναµή της
να εκπροσωπήσει το τµήµα του ελληνικού λαού που εκπροσω-
πεί, έχει δεσµευθεί ότι θα το διερευνήσει, θα το αντιµετωπίσει
και θα το συζητήσει. Μιλάµε, λοιπόν, για µια ανοιχτή πρόσκληση
σ’ έναν διάλογο διαρκείας ως την ώρα που θα ωριµάσουν οι συν-
θήκες για να φέρουµε στην Εθνική Αντιπροσωπεία αυτό το οποίο
µπορεί να γίνει αποδεκτό και από την ελληνική κοινωνία.

Εγώ θέλω να ευχαριστήσω την κυρία συνάδελφο που το ειση-
γήθηκε και να την προτρέψω και στην επόµενη κοινοβουλευτική
περίοδο, στην οποία εύχοµαι να είναι µέλος της Εθνικής Αντι-
προσωπείας, να συνεχίσει να διερευνά, να πιστώνεται µια πρω-
τοβουλία την οποία κανείς δεν µπορεί να παραγνωρίσει ότι
πιστώθηκε έως σήµερα και να επιδιώξει να προσφέρει στη δη-
µόσια συζήτηση πολύ περισσότερα στοιχεία, µε µεγαλύτερη
συµµετοχή, όχι µόνο, όπως είπα, των αµέσως ενδιαφεροµένων
και εµπλεκοµένων αλλά περισσότερων κοινωνικών παραγόντων,
και θέλω να πιστεύω ότι η σηµερινή κυβερνητική Πλειοψηφία και
αύριο ως κυβερνητική πλειοψηφία, νέα κυβέρνηση του τόπου, µε
ορίζοντα τετραετίας, χωρίς κωλύµατα, χωρίς τους χρόνους που
πιέζουν, θα έχει στη διάθεσή της τη δυνατότητα να προχωρήσει
σ’ αυτά για τα οποία σας µίλησα.

Χρειάζεται διερεύνηση σε βάθος, σοβαρότερη αντιµετώπιση,
µεγαλύτερη και καλύτερη προετοιµασία, για να δώσουµε ένα πό-
νηµα, το οποίο θα είναι αποδεκτό για την ελληνική κοινωνία και
εφαρµόσιµο, χωνεµένο, χωρίς να δηµιουργεί στρεβλώσεις,
χωρίς να παράγει συνέπειες, τις οποίες –θα µου επιτρέψετε να
σας πω- ακόµη δεν έχουµε συνυπολογίσει, δεν έχουµε σκεφτεί,
δεν έχουµε εκτιµήσει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Νεράντζης): Ευχαριστώ κι εγώ,
κύριε Υπουργέ.

Ο κ. Παπουτσής έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-

µερα είναι µεγάλη µέρα για τη δηµοκρατία µας. Σήµερα συ-
µπληρώνονται τριάντα πέντε χρόνια από την ίδρυση του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος στις 3 Σεπτέµβρη του
1974. Συµπληρώνονται τριάντα πέντε χρόνια πρωταγωνιστικής

δράσης και καθοριστικής συµβολής του Κινήµατος στις εξελίξεις
της χώρας µας, στην εξέλιξη του δηµοκρατικού πολιτεύµατος,
στην εξέλιξη της ίδιας της δηµοκρατίας µας.

Ταυτόχρονα, εµείς οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ είχαµε την ευτυ-
χία να συµµετάσχουµε στη δράση του Πανελλήνιου Σοσιαλιστι-
κού Κινήµατος όλα αυτά τα χρόνια και συγχρόνως να µπορούµε
να κοιτάµε τον Έλληνα πολίτη στα µάτια και να του λέµε ότι εί-
µαστε υπερήφανοι για το έργο και την προσφορά των κυβερνή-
σεων του ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου και του Κώστα
Σηµίτη, αναλαµβάνοντας ταυτόχρονα σήµερα τη δέσµευση µε
το Γιώργο Παπανδρέου να προχωρήσουµε µπροστά µε πιο απο-
φασιστικά βήµατα για την ισότιµη και περήφανη συµµετοχή της
Ελλάδας στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, στον κόσµο ολόκληρο, για
ένα νέο σύστηµα προοδευτικών αξιών στο παγκόσµιο προοδευ-
τικό κίνηµα, αλλά ιδιαίτερα για τη χώρα µας, για την εδραίωση
της σύγχρονης ελληνικής δηµοκρατίας, του σύγχρονου κοινωνι-
κού κράτους, προωθώντας ταυτόχρονα τις διαδικασίες εκείνες
που φέρνουν τη χώρα στο δρόµο της ανάπτυξης και ταυτόχρονα
της προστασίας του περιβάλλοντος.

Η συγκυρία, όµως –διότι καµµιά φορά η συγκυρία παίζει ση-
µαντικό ρόλο- το έφερε έτσι ώστε η σηµερινή τριακοστή πέµπτη
επέτειος από την ίδρυση του ΠΑΣΟΚ να συµπέσει µε την ηµέρα
της αποχώρησης του κ. Καραµανλή και της Κυβέρνησής του,
µετά το χθεσινό διάγγελµα του Πρωθυπουργού, µε το οποίο οµο-
λόγησε δηµόσια την ακυβερνησία της χώρας, την αποτυχία του
ιδίου και της Κυβέρνησής του και τα αδιέξοδα, στα οποία οδή-
γησαν τη χώρα.

Έτσι σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η τελευταία
συνεδρίαση της Βουλής, κατά την οποία συζητούµε την πρόταση
νόµου του ΠΑΣΟΚ για το σύµφωνο συµβίωσης, το οποίο, δυ-
στυχώς, πέραν της εκλεκτής συναδέλφου της κ. Κόρκα που είχε
σήµερα την εισήγηση από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας,
δυστυχώς δεν έτυχε –και δεν µπορούσε να τύχει- της προσοχής
των άλλων συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αντιλαµβάνοµαι
τους λόγους. Προφανώς κι εκείνοι αναζητούν το δικό τους σύµ-
φωνο συµβίωσης στο εσωτερικό της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στην ουσία της πρότα-
σης νόµου του ΠΑΣΟΚ και επιτρέψτε µου να κάνω µια προσω-
πική αναφορά. Κατά την πρώτη ηµέρα της παρουσίας µου ως
νέου Επιτρόπου στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, το 1995, προκει-
µένου να απαντήσω στις ερωτήσεις των Βουλευτών στα πλαίσια
του κοινοβουλευτικού ελέγχου, οι επίτροποι δυο φορές την
εβδοµάδα στις ολοµέλειες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου απα-
ντούν εφ’ όλης της ύλης και πέραν των δικών τους αρµοδιοτή-
των.

Στην πρώτη, λοιπόν, συνεδρίαση η πρώτη ερώτηση, την οποία
απάντησα εκ µέρους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής –σε µια ερώ-
τηση θυµάµαι ενός φίλου Ευρωβουλευτού από τη ∆ανία, του κ.
Φρέντι Μπλακ- αφορούσε ακριβώς αυτό το θέµα: Ποια δηλαδή
είναι η στάση και η αντίδραση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τι
προτίθεται να προτείνει στα κράτη-µέλη, όσον αφορά το σύµ-
φωνο συµβίωσης και στο γάµο των οµοφυλοφίλων.

∆εν µπορούσα να το φανταστώ ειλικρινά, τότε το 1995, ότι
µετά από δεκατέσσερα χρόνια στο ελληνικό Κοινοβούλιο ακόµη
θα εισηγούµαστε και θα συζητούµε πρόταση της Αντιπολίτευσης
πια και να έχουµε την Κυβέρνηση -και δεν έχει σηµασία που είναι
η Νέα ∆ηµοκρατία σήµερα- να αντιδρά λέγοντας ότι δεν είναι
ώριµο το θέµα και πρέπει να ωριµάσει ακόµα στη συνείδηση του
ελληνικού λαού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύµφωνο συµβίωσης, αλλά
και οι όροι µε τους οποίους θα καθιερωθεί είναι πράγµατι ένα
θέµα εξαιρετικά σοβαρό και εξαιρετικά σύνθετο, όπως είχε την
ευκαιρία µε εξαιρετικά αναλυτικό τρόπο η συνάδελφος κ. Εύα
Καϊλή να παρουσιάσει προηγουµένως στη συζήτησή µας. Σε
κάθε περίπτωση απεδείχθη και από τις παρεµβάσεις και των
άλλων συναδέλφων ότι δεν θα πρέπει να κλείνουµε τα µάτια και
τα αυτιά µας και να το θεωρούµε ότι είναι ένα θέµα, το οποίο
µπορούµε να προσπεράσουµε και να το αφήσουµε γενικώς για
ωρίµανση. Γιατί οι άνθρωποι όχι απλώς ωριµάζουν, µεγαλώνουν,
φεύγουν από τη ζωή, αλλά η πολιτεία δεν δίνει λύση στα προ-
βλήµατα τα οποία τους απασχολούν. Και ούτε πρέπει σε καµµία
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περίπτωση να επιχειρούµε να διευθετήσουµε απλώς το θέµα µε
αποσπασµατικά µέτρα ή µε αµφιβόλου αποτελεσµατικότητας
µέτρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να δούµε τα πράγµατα,
όπως ακριβώς είναι. Είναι ένα ζήτηµα υπαρκτό στην κοινωνία
µας. Απασχολεί πολλούς συµπολίτες µας και οφείλουµε να δώ-
σουµε τη δέουσα προσοχή. Οφείλουµε, λοιπόν, να το αντιµετω-
πίσουµε µε υπευθυνότητα και µε ευαισθησία προτάσσοντας µε
όλη µας τη δύναµη το αναφαίρετο δικαίωµα του κάθε ανθρώπου
στην ισονοµία και στην ισοπολιτεία, παντού και σε κάθε τοµέα:
στα εργασιακά δικαιώµατα, στη φορολογία, στην παιδεία, στην
υγεία, στην ασφάλεια, στα κοινωνικά δικαιώµατα.

Τον περασµένο Ιούλιο η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ
κατέθεσε µια ολοκληρωµένη και υπεύθυνη πρόταση νόµου για
την καθιέρωση του συµφώνου συµβίωσης, µια πρόταση που
έβαζε τέλος σε πολλές εκκρεµότητες και στην οποία θα τακτο-
ποιούσε το ελλειµµατικό νοµικό πλαίσιο που διέπει ζευγάρια που
δεν επιθυµούν ή δεν µπορούν να παντρευτούν. Μια πραγµατική
τοµή που θα διασφάλιζε στους επί µακρόν συµβιούντες στοιχει-
ώδη δικαιώµατα στα πεδία της κοινωνικής ασφάλισης, της συ-
νταξιοδότησης και της κληρονοµικής διαδοχής, έτσι ώστε να
αντιµετωπιστεί, επιτέλους, η ακατανόητη άρνηση των δικαστη-
ρίων µας να αναγνωρίσουν το δικαίωµα και την ανάγκη τέτοιων
ζευγαριών για αµοιβαία υποστήριξη και αλληλεγγύη. Μια άρ-
νηση, επιτρέψτε µου να πω, σκληρή και πάνω από όλα άδικη, για
τους ίδιους τους ανθρώπους.

Και αν τα ετερόφυλα ζευγάρια µπορούν να ξεπερνούν τα κά-
ποια προβλήµατα µέσα σε µια πολύπλοκη και δύσκολη κατά-
σταση εκεί που θα πρέπει να δώσουµε µεγαλύτερη προσοχή
είναι στα ζευγάρια προσώπων που ανήκουν στο ίδιο φύλο γιατί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να σταθούµε αποφα-
σιστικά και να αρνηθούµε τη περιθωριοποίηση των συνανθρώ-
πων µας που αντιµετωπίζονται µε καχυποψία, τόσο από ένα
σηµαντικό µέρος της κοινωνίας µας, όσο –και λυπάµαι που το
λέω- και από την ίδια την πολιτεία. Και αναφέροµαι στους συ-
µπολίτες µας εκείνους τους οποίους κάποιοι µε τη στάση τους,
µε τη πολιτική τους, µε την αδιαφορία τους επιχειρούν να τους
θέσουν στο περιθώριο µόνο και µόνο επειδή έχουν διαφορετικές
σεξουαλικές προτιµήσεις κι ας είναι ενεργά και δυναµικά µέλη
της κοινωνίας µας κι ας είναι οι συνάδελφοί µας µε τους οποί-
ους περνάµε ώρες µαζί στην εργασία, οι γείτονές µας στη δι-
πλανή µας πόρτα, οι άνθρωποι µε τους οποίους λέµε µια
καληµέρα ή και κάποιοι δηµόσιοι λειτουργοί που µπορεί να µας
εξυπηρετούν καθηµερινά σε κάποια δηµόσια υπηρεσία.

Σε αυτούς τους ανθρώπους, λοιπόν, οφείλουµε να σταθούµε
δίπλα τους τόσο ως πολιτεία, αλλά και ως κοινωνία. Όχι γιατί
απλά το επιβάλλει το political correct της εποχής µας, αλλά γιατί
αποτελούν ισότιµα µέλη της κοινωνίας µας µε τις ίδιες υποχρε-
ώσεις, αλλά και τα ίδια δικαιώµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, δεν
ζούµε σε άλλο κόσµο. Γνωρίζουµε ότι ένα σηµαντικό κοµµάτι της
ελληνικής κοινωνίας αντιµετωπίζει µε σκεπτικισµό τέτοιου είδους
αλλαγές, που είναι, πράγµατι, σοβαρές και σηµαντικές τοµές και
το σεβόµαστε απόλυτα.

Όµως, αναγνωρίζουµε ταυτόχρονα και την πολυπλοκότητα
αυτού του ζητήµατος, ενώ από την άλλη, οφείλουµε να υπερ-
βούµε τις προκαταλήψεις µας και να αντικρίσουµε την πραγµα-
τικότητα. ∆ιότι µονάχα µε αυτόν τον τρόπο θα φτιάξουµε και θα
οικοδοµήσουµε µια κοινωνία που θα σέβεται τον κάθε πολίτη χω-
ριστά, µια κοινωνία αλληλεγγύης και ανθρωπιάς, µια κοινωνία
ανεκτική, σύγχρονη και δηµοκρατική

Γιατί, πραγµατικά, ακόµα και αν διαφωνούµε µε τις σεξουαλι-
κές προτιµήσεις κάποιου, ακόµα και αν νιώθουµε ότι αυτές οι
προτιµήσεις δεν είναι συµβατές µε τις ατοµικές ηθικές µας αξίες,
τις προσωπικές µας αξίες, εντούτοις οφείλουµε και να τις σεβό-
µαστε και να τις υπερασπιζόµαστε, όταν θίγεται το δικαίωµα
αυτού του ανθρώπου να τις εκφράζει ελεύθερα. ∆ιότι είναι το
ίδιο αναφαίρετο δικαίωµα που έχει ο κάθε άνθρωπος να ορίζει
την προσωπική του ζωή, µε βάση τις δικές του επιθυµίες. Και θα

πρέπει να το κάνει, χωρίς να επηρεάζεται από τα πιο συντηρητικά
αντανακλαστικά της κοινωνίας µας, χωρίς να κρύβεται από τις
προκαταλήψεις µιας εποχής, που όλες οι πολιτισµένες χώρες
του κόσµου έχουν αφήσει πίσω στο παρελθόν.

Εµείς το ΠΑΣΟΚ είµαστε αποφασισµένοι να υπερασπίσουµε
το δικαίωµα κάθε ανθρώπου στη διαφορετικότητα και δεν είµα-
στε διατεθειµένοι να κάνουµε εκπτώσεις σε αυτή µας τη στάση,
όπως δεν θα κάνουµε και καµµία έκπτωση σε περιπτώσεις που
θα θίγονται τα βασικά δικαιώµατα του πολίτη, όπως το δικαίωµα
σε µία σύγχρονη δηµόσια και δωρεάν παιδεία, όπως το δικαίωµα
του κάθε πολίτη στην ποιοτική εργασία, το δικαίωµα στην πρό-
σβαση στην υγεία, στο δηµόσιο σύστηµα υγείας και στην ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη, το δικαίωµα σε µία σύνταξη που
διασφαλίζει τους ηλικιωµένους.

Αυτός είναι ο δρόµος του σύγχρονου κοινωνικού κράτους που
έχει επιλέξει και θα επιλέξει η επόµενη κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
και του Γιώργου Παπανδρέου. Είναι επιλογή βασική, είναι επι-
λογή όλων µας, είναι η δέσµευσή µας, έτσι ώστε να κατοχυρώ-
σουµε στον πολίτη του σήµερα, αλλά και στον πολίτη των
µελλοντικών γενεών το δικαίωµα να ζει σε µια ευνοµούµενη πο-
λιτεία, σε µια ανθρώπινη πολιτεία και πάνω απ’ όλα, να ζει µ’ αυτό
που δυστυχώς λείπει στην εποχή µας, µε αξιοπρέπεια.

Σας ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόε-
δρε, µου επιτρέπετε;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Μόνο δύο
λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, χαίροµαι, διότι αναγνωρίζετε ότι από το 1995, όταν σας
ερώτησαν, νεοδιορισθέντα Επίτροπο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
για το ποιο είναι το καθεστώς το οποίο αντιµετωπίζουν στη χώρα
µας οι οµοφυλόφιλοι, δεν είχατε να τους πείτε τίποτα και λυπά-
µαι, διότι…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆εν καταλάβατε. Για την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή µιλούσα εγώ, όχι για την Ελλάδα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ναι, σ’ αυτό
αναφέρθηκα, αλλά δεν µε ακούσατε στην εισαγωγή µου. Μιλού-
σατε µε τη συνάδελφό σας.

Λυπάµαι, διότι δε βρήκατε κόκκο αυτοκριτικής, διότι ως το
2004 δε συµβάλατε για να υπάρξουν απαντήσεις στις ερωτήσεις
που είχατε δεχθεί και δυστυχώς δεν υπήρχαν, γιατί το κόµµα σας
που κυβέρνησε ως το 2004 δεν εργάστηκε προς την κατεύθυνση
την οποία υπονοήσατε ότι έπρεπε να είχε εργαστεί.

Αυτή η Κυβέρνηση, αντιθέτως, ήδη έχει καταγράψει, όπως
είπα και στην προηγούµενη τοποθέτησή µου, την επίδοσή της µε
το σύµφωνο συµβίωσης των ετεροφυλόφιλων και όχι µόνο δεν
προσπερνάει, δεν απαξιώνει όσα υπαινιχθήκατε σε σχέση µε τις
ανάγκες των οµοφυλοφίλων ζευγαριών, αλλά υποστηρίζει ότι δεν
µπορεί οι λύσεις να είναι εµβαλωµατικές, να είναι ατελείς.

Η προσπάθεια πρέπει να έχει βάθος και πρέπει να είναι ώριµη
για να γίνει αποδεκτή, περιορίζοντας µε οποιονδήποτε τρόπο
εκείνες τις συνέπειες τις οποίες, επίσης, υπαινιχθήκατε.

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, µόνο για να απαντήσω σε όσα ο
κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αντιπολίτευσης είπε
σε σχέση µε την επικαιρότητα και µε τους µύχιους πόθους το
ΠΑΣΟΚ να είναι κυβέρνηση στις 4 Οκτωβρίου. Αυτό θα το απο-
φασίσει ο ελληνικός λαός. Και είναι ο λόγος για τον οποίο προ-
σφύγαµε και προσφεύγουµε στον ελληνικό λαό.

Του έχουµε εµπιστοσύνη, πιστεύουµε στο κριτήριο του ελλη-
νικού λαού, γιατί θα έχουµε στη διάθεσή µας, κύριε Παπουτσή,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη δυνατότητα να εξηγήσουµε
στον ελληνικό λαό όχι µόνο το διακύβευµα, αλλά και το έργο µας,
να εξηγήσουµε στον ελληνικό λαό τι παραλάβαµε από µία κυ-
βέρνηση το 2004 και σε ποιες συνθήκες εργαστήκαµε και εργα-
ζόµαστε, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τη διεθνή οικονοµική
συγκυρία για να αντιµετωπίσουµε τα ελλείµµατα, τις αδυναµίες
και τις παραλείψεις δεκαετιών δική σας διακυβέρνησης, κύριε
Παπουτσή.
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Εµείς έχουµε εµπιστοσύνη στον ελληνικό λαό και είµαστε πε-
πεισµένοι ότι και στις 4 Οκτωβρίου θα ανανεωθεί η εντολή προς
την Κυβέρνησή µας και προς το πρόσωπο του Πρωθυπουργού,
κ. Καραµανλή, ακριβώς διότι ο ελληνικός λαός έχει το υψηλό-
τατο κριτήριο που έχει ανάγκη η χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, θα µου επιτρέψετε αυτήν την παρέµβαση. Την οφείλω
προς εσάς, προς όλους τους συναδέλφους, την οφείλω προς τον
ελληνικό λαό.

Σήµερα ξεκινά η κορυφαία δηµοκρατική διαδικασία, η πορεία
προς τη λαϊκή ετυµηγορία, η πορεία προς τις εκλογές. Η πα-
ρούσα Βουλή ολοκληρώνει τις εργασίες της µε τη σηµερινή συ-
νεδρίαση και αφήνει ένα σηµαντικό έργο που επετέλεσε τους
προηγούµενους είκοσι τέσσερις µήνες, χάρη στη συµβολή όλων
των µελών της.

Μπορούµε όλοι να είµαστε υπερήφανοι για αυτό το έργο. Το
έργο κάθε Βουλής, όπως και κάθε πολιτικού, κάθε ανθρώπου
που θέτει τον εαυτό του στην υπηρεσία του κοινού καλού κρίνε-
ται και από τους συγχρόνους του, αλλά κρίνεται και από την ιστο-
ρία.

Στο έργο αυτό δεν θα µπορούσα να έχω συµβάλει για την ολο-
κλήρωσή του, δεν θα µπορούσα να είχα εργαστεί αποτελεσµα-
τικά, χωρίς τη συµβολή πολλών ανθρώπων, τους οποίους
ευχαριστώ από βάθους καρδιάς.

Πρώτα–πρώτα τους Αντιπροέδρους της Βουλής. Και το λέω
για τη συνεργασία µου σε πρώτη φάση µε τους πέντε Αντιπροέ-
δρους και στη συνέχεια µε τους δύο Αντιπροέδρους από τα δύο
άλλα κόµµατα που συµµετείχαν σ’ αυτήν την Κοινοβουλευτική
Περίοδο και βεβαίως, τους Γραµµατείς και τους Κοσµήτορες της
Βουλής.

Θέλω να ευχαριστήσω επίσης, εκ βάθους καρδίας τους Προ-
έδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και Αρχηγούς των Κοµ-
µάτων, να ευχαριστήσω τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
των Κοµµάτων, τους Γενικούς Γραµµατείς των Κοινοβουλευτι-
κών Οµάδων των Κοµµάτων, τους Προέδρους των ∆ιαρκών και
Ειδικών Επιτροπών της Βουλής και βεβαίως, τα µέλη της ∆ιά-
σκεψης των Προέδρων, όπου πριν λίγο µε ιδιαίτερη συγκίνηση
πραγµατοποιήσαµε την τελευταία συνεδρίαση, καθ’ ότι η ∆ιά-
σκεψη των Προέδρων είναι το όργανο εκείνο που έχει η Βουλή
για να µπορεί να καθορίζει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο την
αποτελεσµατική λειτουργία της.

Θέλω να ευχαριστήσω ιδιαίτερα για τη στήριξη, αλλά και τις
σοφές συµβουλές, τους πρώην Προέδρους της Βουλής, την κ.
Μπενάκη και τον κ. Απόστολο Κακλαµάνη, να ευχαριστήσω τους
Υπουργούς και τους Υφυπουργούς που από τα έδρανα αυτά, είτε
για τη νοµοθετική εργασία, είτε για τον κοινοβουλευτικό έλεγχο
είχαµε συνεργασία και ο ίδιος ως Πρόεδρος, αλλά και οι Αντι-
πρόεδροι της Βουλής.

Θέλω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάνω από όλα και
πρώτα από όλα, να ευχαριστήσω τον κάθε έναν και την κάθε µία
από εσάς, για τη στήριξή σας στο έργο του Προέδρου, αλλά και
όλου του Προεδρείου, για την ανοχή σας όταν έγιναν λάθη, αλλά
και την κατανόησή σας όταν ήµουν ιδιαίτερα αυστηρός µε ορι-
σµένους από εσάς.

Όλο αυτό το έργο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα είχε
πραγµατοποιηθεί, χωρίς την αποτελεσµατική και σκληρή δου-
λειά του Γενικού Γραµµατέα της Βουλής, του κ. Νίκου Στεφάνου
και του Ειδικού Γραµµατέα της Βουλής του κ. ∆ηµήτρη Παπα-
γιάννη.

Πάνω απ’ όλα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα είχε
πραγµατοποιηθεί χωρίς τη σκληρή δουλειά όλου του προσωπι-
κού της Βουλής και, βεβαίως, µε τη στήριξη και τη συνεργασία
του Φρουράρχου και των µελών της Φρουράς της Βουλής των
Ελλήνων.

Και µε τη βεβαιότητα ότι εκφράζω όλους σας, θέλω να απευ-
θύνω τις ευχαριστίες και τα συγχαρητήρια προς όλο το προσω-
πικό για τη συνεργασία και τη στήριξη του έργου όλων µας και
του καθενός ξεχωριστά, αλλά και της Ολοµέλειας της Βουλής
και του Τµήµατος και σε όλες τις πτυχές δραστηριότητας της
Βουλής των Ελλήνων στο νοµοθετικό έργο, στις ∆ιαρκείς Επι-

τροπές, τις Ειδικές Επιτροπές, στη συµµετοχή µας στους δια-
κοινοβουλευτικούς οργανισµούς και στις αποστολές στο εξωτε-
ρικό. Το έργο αυτό δεν θα µπορούσε να έχει πραγµατοποιηθεί
χωρίς την ανυπόκριτη και πολλές φορές εξαντλητική δραστη-
ριότητα των στελεχών της Βουλής των Ελλήνων.

Τις ίδιες ευχαριστίες και συγχαρητήρια θέλω να εκφράσω και
προς το Σύλλογο των Εργαζοµένων της Βουλής, απευθύνοντας
σε όλο το προσωπικό επίσης αυτό το θερµό «ευχαριστώ» εκ µέ-
ρους όλων µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πορεία αυτής της προε-
κλογικής περιόδου, όλος ο πολιτικός κόσµος θα κριθεί από τα
πρόσωπα, τα προγράµµατα, αλλά και τις συµπεριφορές που θα
εµφανίσει ενώπιον του ελληνικού λαού. Και είναι καθήκον όλου
του πολιτικού κόσµου να εµφανιστεί και να ζητήσει την ψήφο του
ελληνικού λαού για ό,τι καλύτερο διαθέτει και ό,τι περισσότερο
µπορεί να πραγµατοποιήσει για την Ελλάδα, τους Έλληνες και τη
∆ηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ και πάλι, για µία ακόµα φορά, όλες και όλους
θερµά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα
να έχω το λόγο;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
Ορίστε, έχετε το λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζοντας
τις δυσκολίες, τα προβλήµατα, τις ελάχιστες ανοχές και τα στη-
ρίγµατα από την πλευρά της εκτελεστικής εξουσίας προς το Κοι-
νοβούλιο, θέλω να εκφράσω δηµόσια τις καλύτερες σκέψεις που
έχω να διατυπώσω για την προσπάθειά σας αυτή τη διετία που εί-
χατε την ευθύνη της Προεδρίας του Σώµατος για την αναβάθ-
µιση της λειτουργίας του, την αποφυγή αναπόφευκτων, αλλά και
σκόπιµων πολλές φορές, οφειλόµενων στην αδιαφορία κυρίως
για το κύρος του θεσµού, προβληµάτων –το τονίζω- από την
πλευρά της εκτελεστικής εξουσίας.

Πραγµατικά, συνεχίσατε µία προσπάθεια όλων των προκατό-
χων σας και ρίξατε ιδιαίτερο βάρος στην καθ’ όλα βελτίωση και
των υποδοµών και των λειτουργιών της Βουλής που είναι εκ των
ων ουκ άνευ για την καλύτερη προσφορά και ανταπόκριση των
Βουλευτών στην εντολή του λαού.

Όµως, µαζί µε τα συγχαρητήριά µου προς το πρόσωπό σας
που ασφαλώς αφορούν και τους συνεργάτες σας και ιδιαίτερα
τους εκλεκτούς συναδέλφους του Προεδρείου και το προσωπικό
και τη φρουρά του Σώµατος, θέλω να επιµείνω σ’ αυτό που πολ-
λές φορές και εσείς και στο παρελθόν και πρόσφατα και όλοι οι
παρόντες συνάδελφοι και συναδέλφισσες µε έχετε ακούσει να
τονίζω.

Μέρα µε τη µέρα, περίοδο µε την περίοδο, διαχρονικά, το Κοι-
νοβούλιο, αυτός ο βασικός θεσµός, ο πυλώνας της δηµοκρατίας,
συνεχώς υπονοµεύεται και υποβαθµίζεται στη συνείδηση του
λαού, κάτι που αποτελεί ευθύνη η οποία δεν µπορεί –µακάρι να
ήταν δυνατόν- να επιµεριστεί σε ένα µόνο τµήµα του πολιτικού
κόσµου ή σε µία Κυβέρνηση, σε µία µόνη περίοδο.

Είναι καιρός ο ίδιος ο Έλληνας πολίτης -και σ’ αυτό η δική µας
ευθύνη είναι πολύ µεγάλη, προκειµένου να του το δώσουµε να το
κατανοήσει- να καταλάβει ότι ο πιο άµεσος και αυθεντικός εκ-
φραστής της θέλησης του κυρίαρχου λαού είναι το Κοινοβούλιο
και δεν θα πρέπει, εποµένως, να περιορίζεται στην επιλογή των
κοµµάτων ή των προσώπων που θα τον εκπροσωπήσουν, αλλά
να παρακολουθεί την πορεία καθενός, κάθε πλευράς και να στέ-
κεται µε ιδιαίτερα κριτική και όσο γίνεται πιο αντικειµενική θέση
και στάση απέναντι όλων.

Εδώ στο Κοινοβούλιο ερχόµαστε να εκπληρώσουµε την
εντολή του λαού και µόνο. ∆εν ερχόµαστε για να αρχίσουµε από
την εποµένη να ανεβοκατεβαίνουµε τις σκάλες των κυρίαρχων,
ιδιοκτητών και άλλων, των Μέσων Ενηµέρωσης. ∆εν ερχόµαστε
για να περιφερόµεθα στα κανάλια, όχι για να εκφέρουµε πολι-
τικό λόγο, αλλά προετοιµασµένες ατάκες ή για να προκαλούµε
ευθυµία στο φιλοθεάµον κοινό των δελτίων ειδήσεων των 20.00’.

Μάλιστα, πρέπει να πω ότι αυτό αποτελεί µεγαλύτερη ευθύνη
ηµών, όλων ηµών και αλλήλων, διότι λέµε όλοι «συνάδελφε». Τι
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σηµαίνει «συνάδελφος»; ∆εν µπορεί να θεωρείται συνάδελφος
αυτός που περιφέρει την όποια γελοιότητά του, το όποιο πάθος
του και σε τελική ανάλυση την όποια ιδιοτέλειά του.

Αυτό είναι ένα θέµα, κύριε Πρόεδρε, που νοµίζω ότι κάποτε θα
πρέπει να συζητηθεί εδώ πέρα για να κατανοήσει ο ελληνικός
λαός ότι άλλο το σύνολο των τριακοσίων και άλλο η εξατοµί-
κευση του ψόγου και του επαίνου που είναι ό,τι πιο απαραίτητο
για να λειτουργήσει το Κοινοβούλιο, για να λειτουργήσει η δη-
µοκρατία.

∆ιαφορετικά, θα αφιέµεθα στη διάθεση και τα συµφέροντα
εκείνων που έχουν κάθε λόγο να λένε στον ελληνικό λαό ότι όλοι
είναι το ίδιο και να οδηγούµεθα, όπως είπα και πριν, χρόνο µε το
χρόνο, περίοδο µε την περίοδο σ’ αυτήν τη συνεχή υποβάθµιση
του κοινοβουλευτικού θεσµού.

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να σας συγχαρώ και πάλι και να ευ-
χηθώ όποιος θα σας διαδεχθεί σ’ αυτήν τη θέση -εσείς ή ο οποι-
οσδήποτε άλλος θα είναι ο επόµενος Πρόεδρος- να έχει τη
στήριξη που προσπαθήσαµε όλοι κατά το δυνατόν να προσφέ-
ρουµε σε σας και στην πραγµατικά ειλικρινή προσπάθεια που κα-
ταβάλατε για να λειτουργήσει καλύτερα το Κοινοβούλιο και να
αντιµετωπίσετε όλες τις δυσκολίες προς αυτήν την κατεύθυνση.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε.
Αντεύχοµαι τα όµοια.
Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κουβέλης, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εκ µέρους της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς θέλω να ευχαριστήσω και εσάς και όλα τα µέλη του
Προεδρείου, αλλά και τους συνεργάτες σας για τη µεγάλη συµ-
βολή σας, ώστε να εξασφαλιστεί κατά το δυνατόν η οµαλή και
αποτελεσµατική λειτουργία του Κοινοβουλίου, της Εθνικής Αντι-
προσωπείας.

Θέλω επίσης να σας ευχαριστήσω για τη συνεργασία, την
οποία είχα τη δυνατότητα να εξασφαλίσω µαζί σας, εκ µέρους
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ για την αντιµετώπιση
θεµάτων που πάρα πολλές φορές και σύνθετα και πολύπλοκα και
δύσκολα ήσαν.

Αισθάνοµαι την υποχρέωση να τιµήσω την προσπάθεια που κα-
ταβάλατε και εσείς και το Προεδρείο, έτσι ώστε η Βουλή των Ελ-
λήνων να είναι παρούσα στην επικοινωνία των πολιτών µε τη
λειτουργία της πολιτικής. Βεβαίως, χρειάζεται δρόµος ακόµη
που πρέπει να διανυθεί, έτσι ώστε να υπάρξει, επιτρέψτε µου να
πω και να αποκατασταθεί, η σχέση εµπιστοσύνης του ελληνικού
λαού προς την Εθνική Αντιπροσωπεία και προς τη λειτουργία του
Κοινοβουλίου.

Αυτός ο χώρος, χώρος διαλόγου αλλά και δηµοκρατικής αντι-
παράθεσης, ουσιαστικής δηµοκρατικής αντιπαράθεσης, πρέπει
να διαφυλαχθεί. Γιατί έχω τη βεβαιότητα, κύριε Πρόεδρε, ότι το
κατ’ εξοχήν εκφραστικό της λαϊκής κυριαρχίας όργανο είναι η
Βουλή των Ελλήνων.

Κατά συνέπεια, προστατεύοντας και αναδεικνύοντας το κύρος
και την αποτελεσµατικότητα του Κοινοβουλίου, υπηρετούµε την
ουσιαστική έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας, η οποία δυστυχώς
πάρα πολλές φορές περιφρονείται, αδικείται ή ακόµη και παρω-
θείται στο περιθώριο της -µε τη γενική έννοια- πολιτικής λει-
τουργίας του τόπου.

Για άλλη µία φορά θέλω να σας ευχαριστήσω, να συγχαρώ και
εσάς και τα µέλη του Προεδρείου και τους συνεργάτες σας για
όσα πράξατε και να ευχηθώ, όποιος ή όποια σας διαδεχθεί να
καταβάλει τις δικές σας προσπάθειες και ακόµα µεγαλύτερες,
έτσι ώστε το κύρος του Κοινοβουλίου να είναι παρόν στην πολι-
τική ζωή του τόπου και να µπορεί αποτελεσµατικά να συναντιέ-
ται και µε την πιο ακραία κριτική και να την αντέχει και να την
αποκρούει. Αυτό, όµως, θα το πράξει µε τη συνευθύνη όλων εκεί-
νων που συγκροτούν κάθε φορά την Εθνική Αντιπροσωπεία.

Κύριε Πρόεδρε, αισθάνοµαι την υποχρέωση σ’ αυτή τη συνε-
δρίαση επίσης, να καταθέσω την άποψη ότι εάν η Βουλή των Ελ-
λήνων δεν αποκτήσει στοιχεία κυβερνώσας Βουλής, τότε η
εκάστοτε εκτελεστική εξουσία θα επικυριαρχεί και µε τον εγγενή

αυταρχισµό της θα διαµορφώνει αποτελέσµατα τουλάχιστον
αναντίστοιχα προς τη λαϊκή θέληση και τις ανάγκες της κοινω-
νίας.

Και πάλι ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Η συνάδελφος κ. Κόρκα
από τη Νέα ∆ηµοκρατία έχει το λόγο.

ΑΘΗΝΑ ΚΟΡΚΑ-ΚΩΝΣΤΑ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω να
καταθέσω τα δικά µου συγχαρητήρια, τις δικές µου ευχές. Συγ-
χαρητήρια στο πρόσωπό σας, σε σας προσωπικά, στις κυρίες και
στους κυρίους Αντιπροέδρους, στο Γενικό Γραµµατέα και Ειδικό
Γραµµατέα, σε όλους και όλες τις εργαζόµενες που αυτήν τη θη-
τεία, αυτή τη διετία είσαστε πάντοτε παρόντες και για το έργο
το σηµαντικό το οποίο επιτελέσατε εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο.

Ένας άλλος λόγος που θέλω να σας συγχαρώ ακόµα είναι για
το άνοιγµα των πορτών του Κοινοβουλίου ακόµα περισσότερο,
ακόµα σηµαντικότερα και προς την κοινωνία και προς τα παιδιά
µας και προς τα σχολεία ακόµα περισσότερο, αλλά και προς την
περιφέρεια.

Είναι σηµαντικό το έργο που επιτελέσατε και εύχοµαι και στην
επόµενη κοινοβουλευτική θητεία να βρίσκεστε ακριβώς στην ίδια
θέση για να συνεχισθεί το κοινοβουλευτικό έργο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Κανταρ-
τζής έχει το λόγο.

ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ
εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας να σας ευ-
χαριστήσω για τη συνεργασία που υπήρξε και µε εσάς προσω-
πικά ως Πρόεδρο της Βουλής και µε τα υπόλοιπα µέλη του
Προεδρείου, στην προσπάθεια να αντιµετωπιστούν κρίσιµα ζη-
τήµατα που καλούµασταν να αντιµετωπίσουµε, µε δεδοµένες τις
γενικότερες απόψεις, το κάθε κόµµα, η κάθε Κοινοβουλευτική
Οµάδα, αλλά και τα περιθώρια τα οποία υπάρχουν από τον Κα-
νονισµό της Βουλής.

Θα ήθελα µε την ευκαιρία αυτή να ευχαριστήσω και το προ-
σωπικό της Βουλής, τους υπόλοιπους συνεργάτες σας για την
προσπάθεια που έγινε να αντιµετωπιστούν όσα από τα προβλή-
µατα αυτά µπορούσαν να αντιµετωπιστούν.

Πολλές φορές έγινε συζήτηση στη Βουλή, όσον αφορά τις αρ-
µοδιότητες, τη λειτουργία της. Ο καθένας, το κάθε κόµµα είχε
τις δυνατότητες να καταθέσει τις προτάσεις, δεν νοµίζω ότι είναι
του παρόντος για να επαναλάβουµε αυτή τη συζήτηση. Πιστεύω
ότι αυτή η συζήτηση µπορεί να γίνει και να αποκτήσει ένα δηµι-
ουργικό περιεχόµενο, αφού προηγουµένως δηµιουργηθούν και
οι ανάλογες φυσικά, προϋποθέσεις.

Σε λίγες µέρες οι εργαζόµενοι καλούνται στις κάλπες να απο-
φασίσουν για το µέλλον τους και σ’ αυτήν τη µάχη θα πρέπει να
προσέλθουν µε το νου και την καρδιά στην επόµενη µέρα.

Ευχαριστώντας και πάλι για τη συνεργασία που υπήρξε, πι-
στεύουµε ότι θα πρέπει όλα αυτά τα ζητήµατα να συζητηθούν σε
µια δηµιουργική συζήτηση στη νέα περίοδο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ο συνάδελφος κ. Βαΐτσης
Αποστολάτος από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό έχει το λόγο.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, για το τιτάνιο έργο σας, για το σεβασµό, την
αγάπη που δείξατε στο θεσµό, στους ανθρώπους αλλά κυρίως
για την υπερκοµµατική σας προσωπικότητα, θα ήθελα να σας ευ-
χαριστήσω εκ βάθους καρδίας και οµολογώ ότι στα πολλά και
σπουδαία που είπε ο κ. Κακλαµάνης και στα επίσης ολοκληρω-
µένα του κ. Φώτη Κουβέλη, δεν έχω παρά να πω το ταπεινό συγ-
χαρητήριό µου προς το πρόσωπό σας για την προσφορά και το
έργο σας.

Σας ευχαριστούµε πάρα πολύ για ό,τι κάνατε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ο κ. Παπουτσής, Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έκανα το πρωί εκτε-
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νείς συγχαρητήριες αναφορές αλλά δράττοµαι της ευκαιρίας µε
την παρουσία σας στην Έδρα προκειµένου να εκφράσω και στο
πρόσωπό σας τα θερµά µας συγχαρητήρια εκ µέρους της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ και της ευχαριστίες µας για
τον άψογο τρόπο µε τον οποίο διευθύνατε τις εργασίες του Σώ-
µατος, όπως επίσης και για τη συµβολή σας στην ενίσχυση του
κύρους και της αξιοπιστίας της Βουλής των Ελλήνων τόσο στο
εσωτερικό της χώρας µας, όσο και στη διεθνή και ευρωπαϊκή
σκηνή, συνεχίζοντας το εξαιρετικό έργο των προκατόχων σας,
του κ. Απόστολου Κακλαµάνη και της κ. Άννας Μπενάκη- Ψα-
ρούδα, για να αναφερθώ µόνο στους εν ενεργεία συναδέλφους.

Κύριε Πρόεδρε, είµαι απόλυτα βέβαιος ότι και στην επόµενη
κοινοβουλευτική πλειοψηφία θα δοθεί η δυνατότητα να προχω-
ρήσουµε στον ίδιο δρόµο που χρειάζεται η δηµοκρατία µας, στο
δρόµο στον οποίο αναφέρθηκε εκτενώς προηγουµένως ο κ. Κα-
κλαµάνης, στο δρόµο, δηλαδή, της αυτονοµίας και της ανεξαρ-
τησίας της πολιτικής, του πολιτικού συστήµατος και κυρίως της
κοινοβουλευτικής διαδικασίας.

Είµαι απόλυτα βέβαιος ότι και εσείς προσωπικά, απ’ όποια
θέση κι αν βρεθείτε στην επόµενη Βουλή, θα συµβάλετε αποφα-
σιστικά σ’ αυτόν το δρόµο.

Ολοκληρώνοντας θέλω να πω ότι για µας, για τον Πρόεδρο
της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, τον Πρόεδρο του κινήµατος
τον κ. Γιώργο Παπανδρέου και όλους τους συναδέλφους του
ΠΑΣΟΚ, τα δύο χρόνια της θητείας σας στην Προεδρία της Βου-
λής κερδίσατε ακόµη περισσότερο την εµπιστοσύνη και την εκτί-
µηση την οποία έτσι και αλλιώς είχαµε στο πρόσωπό σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Και εγώ ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Άννα Μπενάκη-

Ψαρούδα.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: ∆ύο λόγια µόνο, κύριε Πρόε-

δρε. Να εκφράσω τη µεγάλη µου ευχαρίστηση και να επισηµάνω
τον πολύ ωραίο τρόπο µε τον οποίο υπήρξε η διαδοχή στην Προ-
εδρία της Βουλής και η συνέχιση του έργου όλων µας. Επαυξή-
σατε αυτό το έργο, αναβαθµίσατε σηµαντικά τις
κοινοβουλευτικές εργασίες, βελτιώσατε σηµαντικά τις υποδοµές
της Βουλής, αναπτύξατε τις διεθνείς σχέσεις και όλα αυτά είναι
προσφορά σας, την οποία µε χαρά όλοι, απ’ όλα τα κόµµατα,
εκτιµούµε ιδιαιτέρως.

Ο µεγάλος ασθενής στο πολιτικό µας σύστηµα είναι το κοµ-
µατικό σύστηµα. Τα κόµµατα βρίσκονται σε περίοδο δυσχερή και
δυστυχώς οι συνέπειες αυτής της κατάστασης φαίνονται και φά-
νηκαν και στη Βουλή. Αν είχαµε ατυχείς στιγµές είναι διότι εκτε-
λώντας κοµµατικές εντολές ήµασταν υποχρεωµένοι να
φερθούµε κατά ορισµένο τρόπο και να διεκπεραιώσουµε τις ερ-
γασίες της Βουλής κατά τρόπο που ενδεχοµένως δεν αναβάθ-
µισε το πνεύµα συνεργασίας που πρέπει να υπάρχει µεταξύ
Βουλευτών.

Εύχοµαι να υπάρξει αυτή η ανανέωση του πολιτικού συστή-
µατος και ιδίως του κοµµατικού συστήµατος µε τις εκλογές, που
οπωσδήποτε προκαλούν διάφορες προσωπικές και συστηµατι-
κές ανανεώσεις.

Να υπάρξει αυτή η ανανέωση και η εξυγίανση των κοµµάτων,
ώστε η επόµενη κοινοβουλευτική περίοδος, µε όποια σύνθεση
και αν είναι, να είναι µία ακόµα πιο επιτυχής περίοδος, η οποία,
πραγµατικά, θα αναβαθµίσει τη δηµοκρατία.

Καλή συνέχεια στο έργο σας το πολιτικό, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Ο Υφυπουργός κ. Ζώης
έχει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόε-
δρε, νιώθω εξαιρετική τιµή, γιατί η συγκυρία εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης µου επιτρέπει αυτήν την ιδιαίτερη σήµερα ηµέρα να
είµαι εγώ αυτός που θα απευθύνω σ’ ένα συµπατριώτη µου τα
πιο θερµά συγχαρητήρια παράλληλα µ’ ένα µεγάλο ευχαριστώ,
διότι υπήρξε άψογη η συνεργασία της Κυβέρνησης µε τη Βουλή
στο πρόσωπό σας, στο πρόσωπο των συνεργατών σας κυριών
και κυρίων Αντιπροέδρων, συναδέλφων.

Θέλω επίσης να ευχαριστήσω το προσωπικό της Βουλής, γιατί

µε τις προσπάθειές του επέτρεψε µερικά πράγµατα να πάνε
ακόµα πιο γρήγορα, µας επέτρεψε να λειτουργήσουµε σε χρό-
νους που βοήθησαν την ανάδειξη των νοµοθετικών µας πρωτο-
βουλιών.

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να επισηµάνω µιλώντας
µετά από τόσους καλούς συναδέλφους και τους εκπροσώπους
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, ότι υπήρξατε η επιλογή και η
πρόταση της κυβερνητικής Πλειοψηφίας, αλλά σήµερα απολαµ-
βάνετε της αναγνώρισης και το «ευχαριστώ» του συνόλου των
Βουλευτών. Αυτό είναι µία δικαίωση της κυβερνητικής Πλειοψη-
φίας και της πρότασής της, αλλά περισσότερο είναι µία δικαί-
ωση δική σας, µία δικαίωση των συνεργατών σας, µία δικαίωση
του τρόπου, του ύφους, του χαρακτήρα µε τον οποίο εργαστή-
κατε, στηρίξατε, αναδείξατε το Κοινοβούλιο, τις λειτουργίες του,
την αποστολή του.

∆ιαδεχόµενος άξιους συναδέλφους, οι οποίοι υπήρξαν προ-
σωπικά για µένα και δάσκαλοι κοινοβουλευτικοί, πρέπει να το-
νίσω ότι συµβάλατε, µε τις µικρές δυστυχώς δυνάµεις που έχει
αυτήν την περίοδο ο κοινοβουλευτισµός, στη στήριξη του κοινο-
βουλευτικού θεσµού, ο οποίος δέχεται, πράγµατι, πολλές φορές
άδικες επιθέσεις.

Είναι στο χέρι όλων όχι να αντιµετωπίσουµε τις επιθέσεις, αλλά
µε τη στάση µας, µε τον τρόπο της δουλειάς µας να δηµιουργή-
σουµε ένα άλλο περιβάλλον και να καταδειχθεί σε όλους τους
συµπολίτες µας, τους οποίους εκπροσωπούµε µε τον πιο αυθε-
ντικό τρόπο, όπως επισήµανε ο κ. Κακλαµάνης, ότι εµείς είµαστε
οι εκπρόσωποί του.

Το Κοινοβούλιο καίτοι είναι ένας από τους τρεις πυλώνες του
πολιτεύµατος δίπλα σε αυτόν της εκτελεστικής εξουσίας και σε
αυτόν της δικαστικής εξουσίας, δεν πρέπει να παραβλέπει κα-
νείς ότι είναι η πηγή από την οποία όλες οι εξουσίες αντλούν την
νοµιµοποίησή τους. Και αυτό δεν αρκεί να περιοριζόµαστε στο
να το διαπιστώνουµε, πρέπει να το στηρίζουµε στην καθηµερι-
νότητά µας.

Κύριε Πρόεδρε, ένα ευχαριστώ εκ µέρους της Κυβέρνησης και
ένα προσωπικό ευχαριστώ για τα µαθήµατα που συνεχίσατε να
παραδίδετε και από τη θέση του Προέδρου του Σώµατος.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, δεν µπορώ να βρω λέξεις για να εκφράσω, πέρα από την
ιδιαίτερη συγκίνησή µου, για όσα όλοι σας καταθέσατε και κύρια
ο Πρόεδρος ο Απόστολος Κακλαµάνης και η Πρόεδρος Άννα
Μπενάκη-Ψαρούδα -σηµειώνω πάλι αυτό το οποίο είπα πριν ότι
µε τις σοφές συµβουλές και τη στάση τους, οδήγησαν σε αυτό
το αποτέλεσµα- αλλά και για τη δική σας συµµετοχή και την κα-
τανόησή σας για τα λάθη αλλά και για την αυστηρότητα που επε-
δείχθη πολλές φορές. Αλλιώς δεν θα είχε επιτελεστεί αυτό το
έργο που είναι έργο δικό σας. ∆εν είναι δικό µου, δεν είναι των
συναδέλφων Αντιπροέδρων και των συνεργατών µας, είναι έργο
όλης της Βουλής και κυρίως δικό σας έργο.

Σας εύχοµαι υγεία, καλή δύναµη, καλό αγώνα και κάθε επιτυ-
χία!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και «καλό βόλι» λέµε, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Παρακαλώ, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, να εξουσιοδοτήσετε το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών των κατωτέρω συνεδριά-
σεων: ΚΘ’ της Τρίτης 25.8.2009, Λ’ Τετάρτης 26.8.2009 το πρωί,
ΛΑ’ της Τετάρτης 26.8.2009 το απόγευµα, ΛΒ’ της Πέµπτης
27.8.2009 το πρωί, ΛΓ’ της Πέµπτης 27.8.2009 το απόγευµα, Λ∆’
Τρίτης 1.9.2009, ΛΕ’ Τετάρτης 2.9.2009 και ΛΣΤ’ Πέµπτης
3.9.2009.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (∆ηµήτριος Σιούφας): Το Τµήµα παρέσχε την

εξουσιοδότηση για την υπ’ ευθύνη του Προεδρείου επικύρωση
των Πρακτικών των συνεδριάσεων ΚΘ’ της Τρίτης 25.8.2009, Λ’
Τετάρτης 26.8.2009 το πρωί, ΛΑ’ της Τετάρτης 26.8.2009 το από-
γευµα, ΛΒ’ της Πέµπτης 27.8.2009 το πρωί, ΛΓ’ της Πέµπτης
27.8.2009 το απόγευµα, Λ∆’ Τρίτης 1.9.2009, ΛΕ’ Τετάρτης
2.9.2009 και ΛΣΤ’ Πέµπτης 3.9.2009.
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Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής της πρότασης νόµου αρµοδιότητας του
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: «Σύµφωνο Συµβίωσης».

Η πρόταση νόµου δεν θα τεθεί σε ψηφοφορία διότι εµπίπτει
στις διατάξεις του άρθρου 73 παράγραφος 3 του Συντάγµατος.

Και πάλι, ευχές για υγεία, καλή δύναµη και καλό αγώνα!

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 12.09’ λύεται η συνε-

δρίαση.
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